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REAALKOOLI
JUHT:

Tahame olla
maailmale

parimad
Loe lk 12–13

HINNETEST PRIIKS: «Kui laps sai koolis kolme ja seda ei seletatud lahti, jäi talle täiesti arusaamatuks, mida see
hinne tähendas.Küsimus on, kas selline asi viib edasi – sest kui ma ei tea, mida ma ei tea, ei

oska ma ennast ka parandada,» selgitas Reaalkooli direktor Ene Saar, miks loobus nende kool hinnete panemisest. «Oluline on ikka õpilast
aidata ja seletada, kus tal midagi arusaamatuks jäi. Alustasime kaheksa aastat tagasi sellega, et esimeses neljas klassis hindeid ei panda.»

SvetlanaAleksejeva

ELMO NÜGANEN:
Linnateater saab ainulaadse
avatud külglavaga saali.
Loe lk 5

REINTOOMLA:
Reformiera-
kond loodab
teisi materda-
des ainuvõimu
~ «Reformierakond loodab ai-
nuvõimule, materdades võima-
likult palju teisi. Kaja Kallasel
aga puudub juhtimiskogemus,»
lausub politoloog Rein Toomla.

Politoloogi sõnul on Reformiera-
konnal raskusi liitlaste leidmisel.
«Selle taga võib olla ka käegalöö-
mistaktika stiilis «tühja kah, oleme
veel neli aastat opositsioonis,» nen-
dib ta.

~ Loe lk 7

Ära viimata
prügi toob veo-
firmale trahvi
~ Elanikud kurdavad, et just pü-
hade ajal upuvad nende õued
prügi sisse.

Tallinna jäätmekeskus tegi Eesti
Keskkonnateenuste AS-ile 241 prü-
gimahuti põhjuseta tühjendama-
ta jätmise eest 4000-eurose leppe-
trahvi.

~ Loe lk 4

ROHELINE REIDI TEE:
Tänava rajamine toob
500 uut puud ja üle
63 000 põõsa.
Loe lk 6

Tallinnas tuleb üleilmne tasuta ühistranspordi konverents
~ «On aeg astuda ka Eesti sees
samm edasi ja liikuda täismahus
doteeritud maakonnasiseste bussi-
liinide juurde,»ütles majandus-ja
taristuminister Kadri Simson. «Meil
on vaja alternatiivi, mis aitaks tööta-
jal raha kokku hoida ning vähendaks
maal elamise kulukust.»

Kultuurikatlas toimub 10. mail Eu-
roopa rohelise nädala programmi raa-
mes rahvusvaheline konverents «Tasu-
ta ühistransportkõigile. Unistus ja tege-
likkus».

Esimese tasuta ühistranspordiga rii-
gi loomisest räägivad Tallinna linnapea
Taavi Aas jaministerKadri Simson. «Kui
Tallinn hakkas viis aastat tagasi pakku-
ma oma elanikele tasuta ühistranspor-
ti, ennustasidpaljud sellele lühikest iga.
Sõitjate rõõmuks on aga ühistranspordi
kvaliteet aastatega järjest paranenud,»
ütles Aas. «Tallinna eeskuju on järginud
ka mitmed teised linnad mujal maail-
mas, ning maailmatasuta ühistranspor-
di pealinn pole olnud kitsi oma koge-
muste jagamisel.»

«Tallinna ühistranspor-
disüsteem on ennast
aastate jooksul õigus-
tanud ja pakkunud
head eeskuju teiste-
legi suurlinnadele,»
lausus Simson (pildil).
«Nüüd on aeg astuda
Eesti sees samm edasi
ja liikuda riiklikult täisma-
hus doteeritud maakonnasi-
seste bussiliinide juurde. Meil on vaja
alternatiivi, mis aitaks töötajal raha

kokku hoida ning vähendaks
maal elamise kulukust.

Ühe sellisena sa ab välja
tuua tasuta maakonna-
sisesed bussiliinid.»

Konverentsil osale-
vad tasuta ühistranspor-
diga linnade esindajad,

näiteks Dunkerque´i linna-
pea Prantsusmaalt, Templini

linnapea Saksamaalt, Avesta linna-
pea Lars Isacsson Rootsist ja Zory (Poo-
la) linnapea nõunik.



Mustamäel
uueneb Szolnoki
turu piirkond
~ Szolnoki turu järgi tuntud
1,27 ha suurusesse piirkonda
tuleb kolm uut kahekorruse-
list kaubandus-ja ärihoonet,
endise turuhoone asemele
aga kerkib kaubandushoone.
Kavas on rajada parkimisko-
had ärihoonete külastajatele,
piirkonna elanikele ja Männi
lasteaia tarvis.

Ravivahendid
vaestele peredele
~ Heategevusfondi Dharma ja
Benu Apteegi kogu Eestit hõl-
manud heategevuskampaania
raames koguti kokku üle 3000
tervisetoote, mis jõuavad 360
toimetulekuraskustes perede
kodustesse apteekidesse. Ini-
meste annetatud tervisetooted
jaotati 50-eurosteks koduap-
teekideks.

Päästjad kasutavad
Gonsiori t remondi
ajal teist väravat
~ 23. märtsist kasutavad
Kesklinna komando päästjad
Gonsiori tänava remondi tõt-
tu Pronksi tänava pool asu-
vat varuväravat, esialgsetel
andmeteljääb see kasutusse
25. juunini. Autojuhid peak-
sid olema tähelepanelikud ja
arvestama väljakutsetele
sõitvate või sealt naasvate
päästeautodega.

Noortelaagrid ja
-ühingud saavad
toetust küsida

~ Tallinna spordi-ja noorsoo-
amet võtab vastu taotlusi su-
viste noortelaagrite korralda-
jatelt. Toetust saavad taotleda
väljaspool Tallinna halduster-
ritooriumi korraldatavad laag-
rid, mille vahetus kestab vä-
hemalt kuus ööpäeva. Toetust
saavad 7-19-aastased ametli-
kud Tallinna elanikud. Toetuse
suurus on kolm eurot noore
kohta päevas. Toetust on õigus
taotleda korraldajatel, kes
pole jooksaval aastal juba saa-
nud sporditegevuse toetust.
Info www.tallinn.ee/noorte-
laagri-toetus. Toetust võivad
taotleda ka noorteühingud,
kelle vähemalt 60 liikmest
kaks kolmandikku moodusta-
vad 7-26-aastased noored.
Info www.tallinn.ee/noortein-
fo/Teenus-Noorteuhingute-
toetus. Toetusi saab taotleda
31. märtsini linna iseteenin-
duskeskkonnast.

TRAHVID

RIKKURID MAKSMA: Jõukas liikluspätt hakkab
peagi tuhandeid eurosid trahvi maksma

• Tüüpiline liiklushuligaan on 31-50-aastane mees, mullu sai liikluses viga 1725 inimest ehk rohkem kui mullu.
~ Praegu maksab miljonär sama suurt liiklus-
trahvi kui miinimumpalgaga liiklusrikkuja, et aga
jõukamate liiklushuligaanide kihutamislembust
pidurdada, muutuvad trahvid astmeliseks.

Kai Maran
kai.maran@tallinnlv.ee

Volkswagen asus avariide nime-
kirja allosas.

Et jõukamaid liiklusrikku-
jaid talitseda, esitaski valitsus
riigikogulaste lugemislauale
karistusseadustiku muutmi-
se eelnõu, mis loodetavasti na-
haalseid sõidukijuhte rohkem
kukalt kratsima paneb, sest
teeb trahvid sõltuvaks sissetu-
lekust.

«Põhjus on väga lihtne,» üt-
les peaminister Jüri Ratas. «Me
vähendaksimeneidraskeid liik-
lusõnnetusi, mis on tingitud
kõrgest alkoholijoobest ja/või
väga suurest kiiruse ületami-
sest.»

Rahatrahvi suurus hakkab
edaspidi sõltuma sissetulekust,
kuid sissetulekupõhist raha-
trahvi hakatakse määrama üks-
nes ohtlikumate rikkumiste pu-
hul.

Sissetulekupõhine trahvvõib
oodata ka õnnetuskohalt põge-
nenud või kannatanu abitusse
seisundisse jätnud juhti, samu-
ti peatumismärguande tahtlik-
ku eirajat.

«On olnud kahetsusväär-
seid juhtumeid, kus on hakatud
politseiga võidu rallit sõitma,»
tõdes justiitsminister Urmas
Reinsalu.

Ka 0,5 promilliga
sõitmine on ohtlik

Sissetulekul põhinevat trah-
vi hakatakse rakendama mit-
mete eri rikkumiste korral. Kui
keegi ületab kiirust rohkem kui
41 km/h, võib teda meil juba
järgmiselaastal tabadasissetu-

lekul põhinev trahv. Sama saa-
tus ootab sõidukijuhte vahetult
pärast liiklusõnnetust alkoho-
li või narkootikumi tarvitami-
se eest.

«Meil on olnud ka juhtu-
meid, kus ilmselgelt politsei
nendib – ja õigusega –, et hiljem
on võimatu tõendada, kas ini-
mene sooritas süüteo või õnne-
tuse joobnudpäivõi tarvitas al-
koholi pärast,» ütles Reinsalu.
«Järelikult tuleb niisugust tege-
vust üldohutuse mõttes täien-
davalt tõkestada.»

Ohtlikerikkumiste hulka loe-
takse ka mootorsõiduki juhti-
mine, kui puudub juhiluba. Sa-
muti see, kui juhi ühes grammis
veres on alkoholisisaldus 0,50-
1,49 milligrammi või ühes liitris
väljahingatavas õhus 0,250,74
milligrammi.

Et liikluskurjategijaid ohja-
vat seadust on tõesti vaja, tões-
tab ka asjaolu, etkuigi liikluses

Soomes Seinajoel elav äri-
mees Reima Kuisla pidi paar
aastat tagasi maksma kiiruse
ületamise eest trahvi 54 000 eu-
rot. Liikluspolitsei tabas ärime-
he kihutamas 103-kilomeetri-
se tunnikiirusega teelõigul, kus
suurim lubatud kiirus oli 80 ki-
lomeetrit tunnis. Tuludeklarat-
sioonist ilmnes, et mehe teenis-
tus oli 6,5 miljonit eurot. Seega
sai temaltkiiruseületamise eest
sisse nõuda 54 000 eurot. Mil-
jonär pidas trahvimäära siis-
ki liiga kõrgeks ja avaldas selle
vähendamise nimel soovi teha
suur annetus haigla lasteosa-
konnale.

Ka Eestis on selge, et kõigile
ühetaolised trahvid ei pidurda
paksema rahakotiga liiklushu-
ligaani mitte kuidagi. Suurema
rahakotiga liikluspätt seab ini-
meste elu jätkuvalt ohtu, sest
trahvi väiksuse tõttu see teda ei
hirmuta.

Kallid autod avariides
«Põhimõte, et arvestame ra-

hatrahvi määramisel isi-
ku sissetulekut ja

tema jõukust,
on ise-

enesest
õige,»

lau-

sus
vandead-

vokaat Ind-
rek Sirk. «Miini-

mumpalga või mit-
me tuhande eurose palga-

ga inimesed suhtuvad rahasse
erinevalt ja nii mõjutab ka ra-
haline väljaminek neid kahtle-
mata erinevalt. Jõukama silmis
võib trahvisumma olla nii väi-
ke, et tema liikluskäitumist see
ei mõjuta.»

Iseloomuliku faktina võib
välja tuua, et millegipärast sa-
tuvad kõige tihedamini avarii-
desse just kallimad automar-
gid. Autode arvu järgi satuvad
meil kõige rohkem avariidesse
Lexused, teisel kohal on BMW,

kolmandal Dodge, neljandal
Porsche, viiendalLand Rover ja
kuuendal Mercedes-Benz, se-
dastas paar aastat tagasi Eesti
liikluskindlustuse fond ja kind-
lustusseltside liit. Näiteks Ees-
ti üks arvukam autoperekond

hukkunute arv oli Eestis eelmi-
sel aastal läbi aegade kõige väik-
sem, saab vigastusi üharohkem
inimesi.

«Autod on muutunud tur-
valisemaks ja selle tulemuse-
na liikluses hukkunute arv küll
väheneb, kuid kehavigastuste-
ga lõppenud õnnetusi on endi-
selt hirmuäratavaltpalju,» ütles
ERGO kahjukäsitlusvaldkonna
juhtCaterina Lepvalts.

Kui aastal 2013. sai liiklu-
ses viga 1680 inimest, siis mul-
lu 1725. Liiklusõnnetuste arv
on viie aastaga suurenenud
ligi poolesaja võrra. «Kõik need
juhtumid oleks võinud olema-
ta olla, kui juhid oleks liikluses
ettevaatlikumad ning hooliksid
rohkem kaasliiklejatest,» ütles
Lepvalts.

Liikluses hukkus mullu 48
inimest, eelnevatel aastatel on
see number jäänud 70-80 kan-
ti, ligi 15 aastat tagasi küündis
aga 200-ni.

Maksimumtrahv ulatub
tuhandete eurodeni

Politsei- ja piirivalveameti
andmeil põhjustasid mullu liik-
lusõnnetusi valdavalt keskeali-
sed mehed.

«Liiklusõnnetuste põhjus-
tajate hulgas olid möödunud
aastal esirinnas 31-50-aasta-
sed mehed, seejärel 18-30-aas-
tased mehed,» ütles politsei- ja
piirivalveameti pressiesindaja
Maria Gonjak. «Mehed põhjus-
tavad seejuures pea kaks kol-
mandikku kõikidest liiklusõn-
netustest. Kõige vähem on liik-
lusõnnetuse põhjustajaid kuni
17-aastaste ja üle 66-aastaste
naiste seas.»

Justiitsministeeriumiselgitu-
sel pole väärtegude puhul trah-
vi arvestamisel eraldiseisvat in-
fosüsteemi loomist kavas. Po-
litseiametnik saab andmed ini-
mese sissetuleku kohta maksu-
ja tolliametist.

«Aluseks võetakse need tu-
lud, mis on deklareeritud,»
lausus Reinsalu. «Me eeldame
inimestelt õiguspärast käitu-
mist.»

Andmed inimese sissetuleku
kohta saadakse ministeeriumi
pressiesindaja selgitusel elekt-
roonilise päringuga. Konkreet-
se rahatrahvi suurus võib väär-
teost sõltuvalt jääda kolme ja
300 päevamäära vahele, mii-
nimumpäevamäära suurus on
eelnõu kohaselt 5 eurot. Päeva-
määr hakkab erinema vastavalt
sellele, kui palju inimene tee-
nib. Näiteks 2000 eurot netotu-
lu kuus teeniva inimese päeva-
määr oleks 28 eurot ja 40 sen-
ti, mis tähendab, et maksimaal-
ne trahv võib olla 28,4 x 300 ehk
8520 eurot. Juhul, kui tegemist
on väärteoga, on päevamäär ja

seegaka trahvkaks korda väik-
sem.

Justiitsminister rõhutab, et
päevamäära suuruse arvutami-
sel tulevad mängu individuaal-
sed asjaolud, näiteks see, kas
raske rikkumise sooritanud ini-
mesel on alaealisi ülalpeeta-
vaid.

«Lisaks nähakse selles eel-
nõus ette põhimõte, et liiklus-
rikkujaid saab karistada tingi-
misi juhtimisõiguse äravõtmi-
sega,» ütles Reinsalu. «Kehti-
vas õiguses seda võimalust ei
ole.»

Kui juht on edaspidi hool-
sam, jääb talle juhiluba alles.

«Selleksmääratakse inimese-
le üheaastane katseaeg,» selgi-
tas Reinsalu. «Kui ta siis on tub-
li ja hoidub väärtegudest, tingi-
misi juhtimisõiguse äravõtmist
täitmiseleei pöörata.»

Sissetulekupõhise karistus-
süsteemi rakendades peab riik
advokaat Indrek Sirgi sõnul te-

gus olema ka varimajanduse
vähendamisel.

«Inimeste sissetulekud pole
kuigi lihtsalt kontrollitavad,»
rääkis Sirk. «Inimese elustiil
võib jättamulje, et ta on jõukas,
sõidab kalli autoga ja elab laia
elu, kuid ametlike sissetuleku-
te poolest on samas kategoorias
miinimumpalga saajatega. See
aga ei peaks olema uue süstee-
mi takistuseks, pigem peab riik
tegutsema selle nimel, et ini-
meste sisetulekud oleksid pa-
remini näha ja varimajandust
oleks vähem.»

Karistusseadustiku muuda-
tused on kavandatud jõustuma
2019. aasta 1. veebruarist. Sea-
da raskemate liiklusrikkumiste
puhul trahvid sõltuvusse sisse-
tulekust on Keskerakonna, Sot-
siaaldemokraatliku Erakonna
ning Isamaa ja Res Publica Lii-
du valitsusliidu üks aluspõhi-
mõtteid.Kallis auto näebkallis välja jaonväärtuslikvaid ennearutust liiklemisestpõhjustatud avariid. Ometi võibauto uue osta,kuid kaotatud elusid ei tooenamkeegi tagasi.Foto onillustratiivneScanpix

Sissetuleku järgi tuleks maksta trahvi
näiteks loata ja joobes juhtimisekorral
~ 2015. aastal tuvastati ligi 2800 juhtumit, kus

inimeselt oli juhiluba ära võetud, kuid ta
istus ikkagi rooli. Keskmine trahv sel-
le eest oli 2015. aastal 604 eurot. Justiits-
ministeerium eeldab, et sissetulekul põ-
hineva trahvisüsteemi järgi võiks selli-
se rikkumise keskmiseks trahviks kujune-
da 1812 eurot.

~ Trahve on sissetulekute järgi arvestatud juba aastaid, sama
süsteem võetakse nüüd kasutusele ka väärtegude puhul.
Nii lõpeb veider olukord, kus 1,51 -promillises joobes sõit-
ja maksab kuriteo toimepanijana trahvi sissetuleku järgi, kuid
1,49-promillise joobega väärteo eest ühetaolise trahvi.

~ Trahv hakkab justiitsministeeriumi väitel sõltuma sissetulekust
vaid osa väärtegude puhul. Selleks on sõiduki ilma loata ja/või
joobes juhtimine, sõidukiiruse ületamine rohkem kui 41 km/h ja
kiiruse ületamine rohkem kui 60 km/h. Teiste väärtegude korral
muudatusi rahatrahvi suuruses ja trahviühikus ei ole.

~ Süüdlase sissetulekust arvestatav päevamäär arvutatakse aas-
tasest netosissetulekust. Päevasissetulek on üks neljasajan-
dik süüdlase aastasest netosissetulekust. Päevasissetulek vä-
heneb 10% võrra süüdistatava iga alaealise ülalpeetava kohta,
kuid kokku mitte rohkem kui 30%, kuni 20% võrra, kui süüdlane
tõendab, et tal on võlad, mis oluliselt vähendavad tema makse-
võimet ja 3,20 euro võrra elamiseks hädavajalike kulude katmi-
seks. Saadud tulemus jagatakse väärtegude korral kahega.

Rahatrahvi tasumise tähtaeg pikeneb
«Lõviosal inimestest on ju perioodilised, kord
kuus laekuvad sissetulekud, olgu siis pension
või palk,» rääkis justiitsministerUrmas
Reinsalu (pildil).
«Kui praegu tuleb trahv tasuda 15 päeva
jooksul, siis seda pikendatakse 45 päevani,»
lausus Reinsalu. «Järelikult on igal inimesel,
kes elatub ühekordsetest igakuistest sissetu-
lekutest, võimalus trahv õiguskuulekalt tasuda, kui
tal täiendavaid vahendeid ei ole. Samuti nähakse ette kiirmenet-
luses kergem sanktsioon ehk kui väärteoprotokoll vormistatakse
kohe kiirmenetluse korras, siis nähakse ette põhimõte, et menet-
leja peab vähendama rahatrahvi kolmandiku võrra.»

Linnapood peab pärast
pühi kolimispausi

~ Linnapood Lipo saab
aprilli keskel turuhoones
uued ruumid, juba praegu
saab rahvas arutleda
Lasnamäe turu tuleviku
üle.

«Aprilli esimeses pooles on
linnapood ümberpaiknemise
tõttu suletud,» ütles Tallinna
Turud direktor Kersti Otteson.
«Lipo avatakse uuesti Lasna-
mäe turu C-hoones 16. aprillil.
Ümberpaigutuse eesmärk on
kulusid kokku hoida.»

Lasnamäe turu (Punane
48a) alal asuvad kolmest osast
koosnev hoone ning välile-
tid, kus vaatamata külmade-
le ilmadele kaubeldakse käsi-
tööga. Lettidel on villased sal-
lid, kindad ja mütsid, kootud
vestid ja kampsunid. Välilet-
tidel saavad pensionärid kä-
sitöö, aia- ja metsasaaduste-
gakaubelda vabalt valitud ko-
has soodushinnaga, müügipi-
leteid ei ole.

Lasnamäe linnaosa algatas
märtsis linnaosa elanikeküsit-

luse, et uurida, milline peaks
turg nende arvates olema. Kü-
sitluses saab osaleda 6. april-
lini, ankeedi leiab www.con-

nect.ee/uuring/396652922/.
Vastanute vahel läheb 9. april-
lil loosi kolm kopsakat toidu-
korvi väärtusega 50 eurot.

Veebruari alguses kolis turu-
hoonesseka Tallinna toidupank,
märtsis käivitas linnaosa poes
infotunnid sotsiaaltoetustest.

AlbertTruuväärt

Aita luua Harjumäele
ruumilist pildistamistausta!
~ Installatsioon peab ole-
ma vandalismi-ja ilmasti-
kukindel, vaatajatele ohutu
ja keskkonnasõbralik ning
see ei tohi nõuda ööpäev
läbi valvet.

Kommunaalamet kuulu-
tas välja avaliku ideekonkur-
si Harjumäele ruumilise pil-
distamistausta loomiseks. Ka-
vand peab lähtuma uuest Tal-
linna visuaalsest identiteedist
ja sõna Tallinn peab olema
üheselt välja loetavhitektuursed, kunstilised, ins-

Konkursile on oodatud ar-
hitektuursed, kunstilised, ins-
tallatiivsed, interaktiivsed
või eri valdkondi ühendavad
ideed. Osalema on oodatud

disainerid, arhitektid, valgus-
kujundajad, valgustusinsene-
rid jt oma ala professionaalid.
Kavandite esitamise tähtaeg
on 11. aprillil kell 12.

Auhindadena läheb jaga-
misele 6000 eurot. Parim töö
peab olema paigas 25. juu-
liks ja selle maksumus ei tohi
ületada 104 000 eurot. Instal-
latsioon peab olema vandalis-
mi- ja ilmastikukindel, vaata-
jateleohutu jakeskkonnasõb-
ralik ning ööpäevaringset val-
vet mitte nõudev. Ühendused
maapinnaga ei tohi olla näha
ja häirida. Info riigihanked.
riik.ee, viitenumber https://
riigihanked.riik.ee / register/
hange/195937

Viimane aeg taotleda
restaureerimise toetust
~ Linnaplaneerimise ame-
ti muinsuskaitse osa-
kond võtab veel
29. märtsi-
ni 2018 vas-
tu taotlusi
restauree-
rimise toe-
tamiseks.

Linn toe-
tab kultuurimä-
lestiste, vanalinna,
miljööväärtuslikes paika-
des asuvate ning üldplanee-
ringuga määratud väärtusli-
ke hoonete restaureerimist.
Samuti konserveerimist, alg-
sel kujul taastamist ning säi-
limist.

Toetuse maksimaalne suu-
rus on 20 000 eurot ja

toetuse maksimaal-
ne määr 75% toe-

tatava restau-
reerimistöö
maksumusest.
Toetust antak-
se töödele, mis
algavad pärast

toetuse otsuse
tegemist ja mis lõ-

pevad hiljemalt käes-
oleva aasta 30. novemb-

riks.
Tänavu saab taotlust esita-

da aadressil https://mittetu-
lundus.tallinn.ee / iseteenin-
dus. Info http://www.tallinn.
ee/ehitus/muinsuskaitse-7.

TÄNAVAKÜSITLUS
Kuidas olete rahul Tallinna ühissõidukitega?

Pensionär
Brigitta-Maria (74)
~ Olen ühistranspordiga väga
rahul, saan sõita tasuta ja bus-
sid käivad ilusti. Uued bussid on
väga ilusad ja puhtad.
Retrotrammiga pole veel õnnes-
tunud sõita, aga mäletan neid
ajast, kui olin väike. Minu mee-
lest võiks retrotrammis töötada
ka konduktor. Konduktor müüs
kunagi trammis pileteid, tal oli
väike kotike ja selles piletirull.
Mäletan, et kunagi maksis tram-
mipilet kolm kopikat, aga kui
konduktorid asendati piletiauto-
maatidega, siis viis kopikat.

Müügiesindaja
Anne-Ly (45)
~ Mäletan küll, kui ühistrans-
pordis tuli sõidu eest maksta.
Mul on kolm last ja nende eest
pidevalt maksta oli üsna kulu-
kas. Nüüd lapsed kogu aeg pa-
luvad, et sõidame jälle uute
trammidega, neile meeldib see
väga. Meil on auto, aga jätame
selle pidevalt parklasse seis-
ma, et sõita edasi linna ühis-
transpordiga. Kasutame «Pargi
ja reisi» parklaid. Uued bussid
on mugavad, mõnusad, vaik-
sed. Olen Tallinna tasuta ühis-
transpordiga väga rahul.

Pensionär
Eevi (74)
~ Mina olen küll tasuta ühis-
transpordiga rahul! Trammid
sõidavad ilusti, ma ise sõidan
kogu aeg Balti jaamast Tartu
maanteele. Saan alati sõita,
kuhu tahan, ja intervallid ei ole
ka hirmus pikad. See, et juba
praegu saab lennujaamani sõi-
ta ja varsti ka sadamasse, on
minu meelest väga tore. Prae-
gune ühistranspordisüsteem
meeldib mulle rohkem kui va-
rasem.

Müügijuht
Maris (47)
~ Sõidan küll väga palju auto-
ga, aga mulle meeldib ka ühis-
transport. Tavaliselt sõidan
lennujaama taksoga, trammiga
pole seda veel veel kordagi tei-
nud, aga kindlasti on tore, et
selline võimalus on olemas.
Retrotrammide idee tundub
mulle huvitav, kuid ise pole
veel nendega sõitnud. Kui rää-
kida piletihinnast, siis jään
vastuse võlgu, sest pole juba
umbes 15 aastat pileteid ost-
nud. Üldiselt olen Tallinna
ühistranspordiga väga rahul.
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Tulekul tasuta
invamess
~ Tallinna puuetega inimes-
te koda ootab tasuta inva-
messile 19. aprillil kella 12-
18 ja 20. aprillil kella 10-15
puuetega inimeste tegevus-
keskuses (Endla 59). Messil
saab tutvuda teenuste ja too-
detega, mis aitavad puuetega
inimestel toime tulla. Saab
osaleda infotundides ja
nõustamistel, kohal on hai-
gekassa nõustajad ja õigus-
teenuste büroo juristid, arvu-
tiklassis toimub lühikursus.
Esimesel päeval saab lasta
mõõta veresuhkrut ja vere-
rõhku, teisel pakuvad sot-
siaaltöötajad teavet puuete-
ga inimestele suunatud toe-
tustest ja teenustest Tallin-
nas. Avatud on kohvik.

Tallinna uus
reklaamkujundus
sai Kuldmuna

~ Disainiagentuuri AKU loo-
dud Tallinna ühtne visuaalne
identiteet pälvis rebrandingu
kategoorias Kuldmuna au-
hinna. Kõigil linnaasutustel
on nüüd ühtne logo, kirjastiil,
värvid jt elemendid, millega
plakateid, teadaandeid ja do-
kumente kujundada. Uus ku-
jundus põhineb lehvival Tal-
linna lipul ja selle võttis oma
uues kujunduses esiküljel
vapina kasutusele ka ajaleht
Pealinn. Tänavu osales Kuld-
muna konkursil 719 tööd, au-
hinnagalal jagati välja 42
Kuldmuna, 42 Hõbemuna, 50
Pronksmuna ning viis erimu-
na.

Kristiine kutsub
asumiseltse
koostööle

~ Kristiine linnaosa kutsub
oma asumiseltse ja kodani-
keühendusi endast märku
andma. «Linnaosavalitsuse
soov on olla asumiseltsidele
toeks, kaasata neid, koonda-
da head ideed ja tegusad ini-
mesed, et parandada koos-
tööd linnaosavalitsuse ja ko-
danikeühenduste vahel,» üt-
les linnaosavanem Jaanus
Riibe. Linnaosa ootab seltse
ja ühendusi endast märku
andma hiljemalt 29. märtsil.
Registreerimislingi leiab
http://bit.ly/2prjb8v, info Es-
ter.Poiklik@tallinnlv.eevõi tel
645 7105.

PRÜGI

Tallinn sunnib hooletuid
prügifirmasid trahvi maksma
• Elanikud kurdavad, et eriti pühade ajal upuvad nende õued prügi sisse.
Kai Maran
kai.maran@tallinnlv.ee

~ Tallinnale kuuluv jäätme-
keskus määras Eesti Kesk-
konnateenuste AS-ile 241
prügimahuti põhjuseta tüh-
jendamata jätmise eest
4000-eurose leppetrahvi.

Kristiine elaniku Kadi Sär-
gava sõnul kipuvad prügikastid
just suurte pühade ajal üle ääre
ajama. «Meie korteriühistul on
leping AS-ga Eesti Keskkonna-
teenused juba eelmise juhatu-
se ajast,» rääkis Särgava. «Para-
ku peame eriti pühade ajal prü-
giuputust taluma. Detsembris,
jõulude paiku ajasid üle paberi-
japapimahutid, veebruari lõpus
aga olmeprügi mahutid.»

Kohustus lepingut täita
Kristiine linnaosas on kuni

1. maini jäätmeveos vaba turg.
«Korteriühistu ja kinnistuoma-
nik valis ise välja talle hinnaltvõi
kvaliteedilt meelepärase jäätme-
vedaja ja sõlmis temaga lepingu,
tegemist on eraõigusliku suhte-
ga,» selgitas linnaosavanem Jaa-
nus Riibe. «Viimasel kuul on ol-
nud probleeme peamiselt AS-ga
Eesti Keskkonnateenused, nen-
de peale laekus elanikeltka mit-
meid kaebusi. Näiteks ei tüh-
jendatud jäätmemahuteid õigel
ajal, need olid täis või ei veetud
õigel päeval.»

Veebruarist osutab AS Eesti
Keskkonnateenused korraldatud
jäätmeveona teenuseid Musta-

mäel, kuid rahul ei olda sealgi.
«Minu hinnangul ei saanad prü-
giveoga hakkama,» ütles Musta-
mäe linnaosavanem Lauri Laats.
«Mustamäe linnaosavalitsuse te-

lefonid on linlaste kaebustest
punased ning see, et tegemist on
eraettevõtte tööjõuprobleemiga,
neid ei huvita. Ei peagi huvita-
ma, sest prügi peab saama vee-
tud! Mõistagi võin ju Mustamäe
linnaosa reservfondist raha lei-
da, etvedamataprügi erakorrali-
selt minema toimetada, aga kas
see ongi lahendus?»

Näiteks 19.märtsil jättis firma
tühjendamata 132 ja 20. märt-
sil 80 segaolmejäätmete mahu-
tit. Samuti jäi 19. märtsil tüh-
jendamata 29 paberi ja karton-
gi mahutit. «AS Eesti Keskkon-
nateenused alustasid prügivedu
1. veebruarist Mustamäe 3. ja 4.
jäätmeveopiirkonnas, kuid sel-
lest ajast saadik on Tallinna lin-
na asutustesse saadetud rohkelt
kaebusi vedamataprügi pärast,»
kinnitas Tallinna jäätmekeskuse
juhataja asendaja Kristjan Mark.

«Linnal on kohustus nõuda ve-
dajalt lepingu täitmist.»

Kuna ainuüksi 19.-20. märt-
sini on Eesti Keskkonnateenus-
te AS jätnud tühjendamata 241
veograafikusse märgitud ma-
hutit, võiks linn ettevõttele 241
mahuti põhjuseta tühjendama-
ta jätmise eest määrata leppe-
trahvi summas 12 050 eurot ehk
241 x 50 eurot.Linn pidas tellija-
na siiski mõistlikuks vähendada
leppetrahvi summat 4000 euro-
ni. Trahvisumma saadakse kätte
tasaarvelduse teel.

Eesti Keskkonnateenuste ju-
hataja Argo Luude põhjendas lo-
hakat tööd töötajate haigusega.
«Märts oli meile ajalooline kuu
selles mõttes, et firmakolmeküm-
nest autojuhist haigestus küm-
me,» rääkis Luude. «Kui kolman-
dik olulisest tööjõust peaaegu et
ühe nädala jooksul välja langeb,
onraskekõigile asendajaid leidaja
kiireid ümberkorraldusi teha.»

Seni ise klientidega lepinguid
sõlminud ja suhtlust pidanud,
linna riigihanke võitnud ettevõ-
te pole korraldatud jäätmeveos
osalenud. «Veebruaris käivitus
meil korraldatud jäätmevedu,
mis tähendab, et firma asemel
sõlmib klientidega lepingud lin-
na jäätmekeskus, samuti edas-
tab meile marsruudid ja kon-
teinerid, mida me tühjendama
peame,» rääkis Luude. «Veel jaa-
nuari keskel polnud meile kõi-
ki kliente teada antud, vedu aga
pidi algama juba 1. veebruarist.
Veebruarikuu läkski selle peale,
et kliendid ja konteinerite asu-

kohad üles leida, tühjendussage-
dused ja logistika paika panna.»

Korraldatud vedu
toob lahenduse

Margi sõnul on prügiveoauto
juhtide leidmine eelkõige ette-
võtte juhtimiseküsimus. «Samu-
ti ei ole meie jaoks veenev, kui
prügifirma osutab ebasobiva-
le veograafikule, sest see graafik
on välja töötatud nendega koos-
töös,» ütles Mark.

«Alguse kasvuraskused,» nen-
tisLuude kokkuvõtvalt. «Koostöö
nõuabmõlemapoolsetpingutust
jahead tahet.Kui tahame, et kel-
laosuti, mida inimesed näevad,
liiguks õigesti, peab ka karbialu-
ne mehhanism õigesti liikuma.
Meil on uus tehnika, prügiautod
on uued ja oleme leidnud juurde
ka autojuhte.»

Näiteks peaks Luude sõnul
kindlasti lepingusse kirjutama,

et jäätmeid saaks vedada püha-
päevalgi. «Nädalavahetusel tu-
leb jäätmeid kuni kaks korda
rohkem kui tavalisel nädalapäe-
val,» lausus Luude. «Praegu on
tühjendus reedel ja järgmise-
na esmaspäeval. Nii et inimene
võib prügimajja sattudes tõesti
imestada– mis sünnib, prügi ve-
damata, kõik kohad on täis, kas-
tid ajavad üle ääre! Võib-olla tu-
leks panna pühapäevane veo-
päev tagasi.»

«Igal juhul vabandame Mus-
tamäe elanike ees tõrgete pärast
prügiveol ja leiame peatselt toi-
miva lahenduse kas selle vedaja
abil või muulviisil,» sõnas Mark.

1.maist algab Kristiineski kor-
raldatud jäätmevedu, mille eest
vastutab Tallinna jäätmekeskus.
«Loodame, et probleemid leia-
vad lahenduse jaKristiines teos-
tatakse jäätmevedu korrektselt,»
lausus linnaosavanem Riibe.

«Mustamäel
on telefonid

linlaste
kaebustest
punased.»

Scanpix

Laats: Keskkonnateenused ilmselt
rahapuuduses küll ei vaevle
«AS Eesti Keskkonnateenused teenis aas-
tatel 2013-2016 üle kahe miljoni puhas-
kasumit,» ütles Mustamäe linnaosa va-
nem Lauri Laats (pildil). «Niisugune fir-
ma ei tohiks vaevelda rahapuuduses, et
oma töötajate palka mitte tõsta.»
«Pidevate probleemide jätkudes ei pruugi et-
tevõtte käekäik tulevikus enam nii roosiline olla, seega oleks
praegu tark investeerida kasumi arvelt tööjõudu,» jätkas lin-
naosavanem.
Keskkonnateenustel on enam kui 100 000 klienti üle Eesti ja
firma käitleb 250 000 tonni jäätmeid aastas.

Projekt otsib kõrgepingeliinide alustele paikadele rakendust
~ Lähema viie aasta jook-
sul kaob suurem osa kõrge-
pingeliinidest maa alla ning
neist tühjaks jäävatele kori-
doridele on vaja leida kesk-
konnasõbralik rakendus.

Linnavalitsus teeb volikogule
ettepaneku osaleda Kesk-Lää-
nemere programmi välispro-
jektis «Koosloome ja liitreaal-

sus linnaplaneerimises» (Aug-
mented Urbans). Tallinnas on
projekti eesmärk leida raken-
dus paikadele, mis praegu jää-
vad 110kV kõrgepingeliinide
alla. Lähema viie aasta jooksul
on kavas viia suurem osa õhulii-
nidest maa alla, mille tulemuse-
na vabanevad linnas 50 meetri
laiused tühjad koridorid.

«Õhuliinidest vabaneva-
te alade arendamisel tuleb ar-
vestada elanikkonna üleüldise
heaolu ja elukvaliteediga,» üt-
les abilinnapea Andrei Novikov.
Projekti käigus valitakse välja
konkreetsem ala, millele koos-
töös huvirühmadega leitakse
rakendus näiteks rohelusse up-
puva jalutuspaigana.

Projekti maksumusest 85%
katab Euroopa Liit. Projek-
ti kuuluvad Tallinn, Riia, Viim-
si vald, Cesis, Helsingi, Gäv-
le ning Tallinna ülikool, Stock-
holmi ülikool, Gävle ülikool,
Helsingi Metropoolia ülikool.
Kogu protsessi jooksul kaasa-
takse partnerriikide spetsialis-
te.

ELMO NÜGANEN: Linnateater saab
ainulaadse avatud külglavaga saali

Kairi Ervald
kairi.ervald@tallinnlv.ee

~ «Avarat ja valgusküllast
publikuala koos kõigi kohvi-
kute ja fuajeedega pean ma
eriti õnnestunuks,» kiitis
Tallinna linnateatri peanäi-
tejuht Elmo Nüganen teatri
laienduse kavandit. «Teatri-
saalil on palju sügavust, sa-
mas on inimene näitlejale
väga lähedal.»

Linnateatri uue maja jasise-
hoovi arhitektuurivõistluse või-
tis arhitektuuribüroo Salto AB
töö «Paviljon», mille autorid on
Maarja Kask, Ralf Lõoke, Mär-
ten Peterson ja Martin McLean.
Kava järgi valmib Lai 23 teatri-
maja sisehoovi uus 350-koha-
line Põrgulava koos lavatorni-
ga, 130-kohalineblackboxning
vabaõhulava 500 vaatajale. Või-
dutöö loob teatrimaja sisehoo-
vi lavatorn-paviljoni, mille ka-
tuse saabpubliku jaoks kasutu-
sele võtta.

Žürii esimehe Nüganeni
sõnul meeldis žüriile võidu-
töö juures eriti publikuala, aga
ka teatrisaal. «Publikuala kõi-
gi oma kohvikute ja fuajeedega
pean ma eriti õnnestunuks. See
on valgusküllane, avar, huvita-
valt liigendatud ja terviklik,» üt-
les ta. «Teatrisaal on suure sü-
gavusega, avatud ja avar. Sa-
mas on inimene näitlejale väga
lähedal.»

Eriline õhkkond säilib
Nüganen lisas, et uuel saa-

lil on suur potentsiaal kujune-
da täiesti ainulaadseks teatri-
saaliks. «Saali eripära on, et see
saab olla nii kammerlik kui ka
suure saali mõõtmetega,» mai-
nis ta. «Võib öelda, et sisuli-
selt on tegemist bläkkboksiga,
millel on lavatorn ja ka avatud
külglava, mida igal pool ei ole.»

Võistlus pidi selgitama, kui-
das saaks linnateatervastu võt-
ta suure-
mat hul-
ka publi-
kut, säili-
tades sa-
mas tal-
le oma-
se at-
mosfää-
ri. Uuendustega kasvaks
linnateatripubliku arvkuus se-
niselt 6000-lt kuni 10 000 kü-
lastajani. «Piletijärjekorrad
peaksid uue projekti elluviimi-

sel kindlasti kahanema,» lausus
Nüganen.

«Me kõik ju ootame, et vaa-
tajakohti linnateatrisse juurde
tuleks, sest teame, et pileteid on

selle teatri
etendus-
tele prae-
gu peaae-
gu võima-
tu saada,»
lausus lin-
napea Taa-
vi Aas. «Ava-

ramaid ruume on linnateater
igatsenud juba ammu.»

Maarja Kase sõnul pak-
kus linnateatri hoovi paigutus

suurt väljakutset. «Õueala ta-
heti kasutada võimalikult eri
moodi ja ka suvelavastuste
tarbeks,» selgitas Kask. «Va-
nem hoonevöö pidi säilima
koos uusarhitektuuriga.»

Suvelavastused
uues õues

«Kui inimesed
lähevad prae-
gu teatris Põr-
gulava saa-
li etendust
vaatama,
peavad
nad lä-
bima
nii-öel-
da pu-
delikae-
la, mil-
leks on kit-
sas koridor,
kus maksi-
maalselt ma-
hub üks inime-
ne korraga liiku-
ma,» lisas Nüga-
nen. «Uues lahen-
duses on need ko-

ridorid küll ka maa all,
aga päevavalgusest
küllastunud.»

Tänavalt tekib
vaade maa-alus -

tesseruumides-
se. «Võist-

lusega saab korda ka kogu lin-
nateatri kvartali hoonestus,
üks oluline osa meie vanalin-
nast,» tõdes Aas. «Mul on hea
meel, et riik ja linn on koos ot-
sustanud linnateatri projek-
ti toetada ja teatri valmis ehi-
tada.»

Linna osalus kogu projektis
on ligemale 10 miljonit eurot.

Projekti koostamine kestab
eeldatavasti tänavu aprillist tu-
leva aasta juunini, ehitus peaks
lõppema oktoobris 2021.

«Pileti-
järjekorrad

peaksid
kindlasti

kahanema.»

Scanpix

Arhitektuuribüroo Salto AB nägemuse järgi tuleb linnateatri hoovi juurdeehitus, mille katusel saab istuda ja kõndida.

Võitjad said 17 000-eurose preemia
~ Kokku laekus linnateatri arhitektuurivõist-

lusele 13 kavandit, mis kõik vastasid
nõuetele.

~ I auhinna võitnud töö «Paviljon» sai 17
000 eurot, II koha töö, KOKO arhitek-
tide «Vennad» 13 500 eurot ja III koha
töö, Peeter Pere Arhitektide «Godot»
9500 eurot.

~ Lisaks otsustas žürii anda välja kaks 5000-eurost eriauhin-
da, mille pälvisid Soome büroo OPUS architecture ltd. ka-
vand «Sigma» ja arhitektuuristuudio Siim&Kreis OÜ töö
«Tagurpidi vaal».

Keskhaigla sünnitusmaja tegi esimese eestikeelse rasedusrakenduse
~ Mobiilirakendus aitab ko-
guda teavet rasedusaegsete
uuringute ning sünnituseks
ettevalmistuse kohta ja si-
sestada rasedust puuduta-
vaid terviseandmeid.

«See on kingitus kõigile Ees-
ti naistele, vajaduse mobiilira-
kenduse järele näitasid rasedad
meile ise kätte,» ütles Ida-Tallin-
na Keskhaigla naistekliiniku äm-
maemandusjuht Vivian Arusaar.
«Nimelt on palju rasedad endale
alla laadinud eri võõrkeelseidra-

kendusi, kuid alati oli neis midagi
puudu või meie keskkonda mitte
sobivat.» Eestikeelse äpiga «Rase-
dus» on võimalik jälgidaraseduse
kulgu, saada teavet rasedusaeg-
sete uuringute ja sünnituseks et-
tevalmistuse kohta ning salvesta-
da isiklikke rasedust puudutavaid
terviseandmeid. Rakenduses on
olemas ka mitmed kalkulaatorid
ning praktiline info tähtaegade ja
toimingute kohta.

Rakendus pakub infot, kui-
das ja kuhu tulla esimeseks äm-
maemanda vastuvõtuks, milli-

seid uuringuid tehakse, kuidas
kasvab ja areneb oodatav laps,
millised muutused kaasnevad

ootusajaga ja mida peaks jälgi-
ma. «Uus rakendus on mõeldud
kasutamiseks kõigile rasedate-

le, aga ka neile naistele, kes alles
rasestumist planeerivad,» rää-
kis Arusaar. «Kuigi internetis on
infot palju, leidub alati küsimu-
si, millele vastuse ja asjakohase
teabe leidmine võib osutuda ar-
vatust keerulisemaks. Selles ra-
kenduses antavad soovitused ja
nõuandedkoostasid meie haigla
parimad erialaspetsialistid.»

Ida-Tallinna Keskhaigla ema-
dusnõuandla ämmaemandus-
juht Silja Staalfeldt-Rahumägi li-
sas, et rakenduse abil saavadpat-
siendid infot javastuseid nende-

le küsimustele, millele vastami-
seks ja läbirääkimiseks ei pruu-
gi vastuvõtu ajal alati aega jää-
da. «Loodame, et loodud äpp in-
nustab ka rasedaid ise oma ter-
vist rohkem jälgima,» lisas Staal-
feldt-Rahumägi.

Raseduse jälgimise mobiilira-
kendus on eesti- ja venekeelne
ning mõeldud kasutamiseks üle
Eesti. Rakendus on tasuta ning
märksõna «Rasedus» alt allalae-
tavAndroidi jaiOSoperatsiooni-
süsteemidele vastavatest mobii-
lirakenduste e-poest.

Rakenduse
saab igaüks
tasuta alla
laadida.
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Maailmast
Komisjon
soovib netifirmasid
maksustada
~ Euroopa Komisjon tegi et-
tepaneku võtta vastu uued
eeskirjad, millega peaksid
muidu maksud oma kodu-
maale viivad veebiettevõtjad
maksma makse ka riikides,
kus nad suhtlevad klientidega
märkimisväärsel hulgal. Nii
maksaksid ka veebihiiud nagu
Googleja Facebook Euroopas
samamoodi makse, nagu ta-
valised füüsiliselt eksisteeri-
vatel ettevõtjad. Euroopa on
digiettevõtjate jaoks tohutu tu-
luallikas ning komisjon leiab,
et see muudaks maksusüs-
teemi õiglasemaks.

Versace loobus
karusnahast
~ Itaalia moegigant Versace
otsustas loobuda karusnaha
kasutamisest oma toodetes.
«Karusnahk? Ma ei tegele
sellega enam. Ma ei taha tap-
pa loomi selleks, et luua
moodi,» teatas moedisainer
Donatella Versace värskes in-
tervjuus The Economisti aja-
kirjale 1843. Oma otsusega
on Versace astunud Gucci,
Tom Fordi, Hugo Bossi, Ar-
mani jt moehiiglaste jälgedes.
Ka Eesti disainerid on võtnud
suuna karusnahavabaduse
poole, asjakohase program-
miga on liitunud näiteks Xe-
nia Joost, Reet Aus, Kätlin
Kikkas ja Reval Denim Guild.

ÜRO sai 138kaebust
töötajate seksuaalrikkumiste kohta
~ ÜRO sai mullu 138 kaebust
oma töötajate eri seksuaalrik-
kumiste kohta, neist umbes
pooltes süüdistati rahuvalva-
jaid seksuaalses ärakasuta-
mises või väärkohtlemises,
selgus raportist. ÜRO peasek-
retär Antonio Guterres mär-
kis, et 62 süüdistust on märki-
misväärne langus võrreldes
2016. aastaga, kui neid laekus
rahuvalvajate vastu 104, va-
hendas BNS. ÜRO aidsiprog-
rammi UNAIDS asedirektor
Luiz Loures teatas veebruaris
tagasiastumisest seoses süü-
distustega seksuaalkallale-
tungis naiskolleegile, umbes
samal ajal pani ameti maha
ÜRO lastefondi UNICEF asedi-
rektor Justin Forsyth, keda
süüdistati sobimatus käitumi-
ses naiskolleegidega.

VARIA

Reidi tee muudab ranna
õitsvaks jaroheliseks

Oliver Õunmaa
Ivo Karlep
pealinn@tallinnlv.ee

~ Reidi tee toob pikema
rannapromenaadi, män-
guväljakud, treeningplat-
sid, rattateed ja spetsiaalse
kattega jooksuraja. Täna-
va rajamisel istutatakse 500
puud ja üle 63 000 põõsa.

Reidi tee tulevases asukohas
algasid ettevalmistustööd ehi-
tamiseks. Reidi tee pikendab Pi-
ritalt tuleva rannapromenaadi
kesklinna poole ning merele lä-
hemale pääsemiseks ehitatakse
Vanasadamakanti trepistik. Rus-
salka monumendi kõrval asuva-
le liivasele puhkealale tuleb mu-
gavaks ajaveetmiseks teisalda-
tav linnamööbel. Liiklusohutu-
se nimel ja saaste vähendami-
seks on lubatud valminud Reidi
teel sõita kiirusega maksimaal-
selt 40 km/h. Ahtri tänava mõ-
lemad sõidusuunad saavad rat-
tateed. Ka Narva maantee muu-
tub tulevase tee valmides Reidi
tee ristmikust kesklinna suunas
ühistransporti ja kergliiklust ee-
listavaks. Narva mnt linna sise-
nevale suunale tuleb bussirada
ning Pirita tee bussirada pikeneb
Rummu teeni.

Bussidele eesõigus
«Reidi tee tähendab ranna-

promenaadi ja mänguväljakute-
ga tänava loomist, see tähendab
kunstkattega jooksurada tervi-
sesportlastele,» ütles linnapea
Taavi Aas.

Teeäärsesse parki tuleb seit-
se mänguväljakut, kolm spordi-
seadmetega paika, 184 pinki ja
kolm puidust platvormi istumi-
seks. Mere ääres olev kummikat-
tega jooksuradaon 500 m pikk ja
see paikneb mõlemalpool ratta-
teed.

Ehitus algab muudetud pro-
jekti järgi, mille linn Reidi tee
esialgse vastasega, rühmituse-
ga Merelinna kaitsjad, tänavu
veebruaris kokku leppis. «Ligi-
kaudu kaks kuud kestnud koh-
tumiste ja konsultatsioonide
käigus lepiti kokku, et muuda-
me pargi säilitamise nimel Rei-

di tee kurviraadiust ja vähenda-
me mitmes kohas sõiduradade
arvu,» ütles abilinnapea Züleyxa
Izmailova. «Autoliiklust ei seata
eelisolukorda ja liikluskoormus
eikasva.»

Kokkulepete järgi kulgeb Rei-
di tee Russalka monumendi

ümbruses maksimaalselt me-
rest eemal ning selle ühinemi-
sel Narva maanteega säilib või-
malikult palju Narva mnt algne
asukoht. Russalka monumendi
poolsel serval nihkub sõidutee
merest esialgu plaanitust 3,5 m
võrra maa poole.

«Reidi tee osas saavutasime
kompromissi, mis polnud mui-
dugi ideaalne, kuid siiski pa-
rem kui esialgne projekt,» rää-
kis rühmituse Merelinna kaits-
jad liige Mihkel Annus. «Suure-
mahulise rajatise sobivuse osas
antud kohta saime teha kor-
rektiive. Arvan, et kõik said sel-
le vaidlusekäigus hea õppetun-
ni, ja loodame, et tulevikus nii
teravalt enam piike murdma ei
pea. Reidi tee puhul ei tahaks-
ki ma rääkida niivõrd igast ük-

sikust puust või põõsast, mis tu-
leb maha võtta, vaid kogu selle
ettevõtmise mõjust keskkonna-
le.»

Laiemad taimeribad
Reidi tee ehituse ettevalmis-

tus algas võsa raiumisega Pikk-
silma tänava lähistel. Tegemist
on põhiliselt seni linnarahvale
suletud olnud tühermaaga ning
raietööd tuleb lõpetada enne lin-
dude pesitsushooaja algust ap-
rillis.

Paraku tuli mahavõttaka mõ-
ned puud Narva maantee ääres
Russalka vastas, kuid nende ase-
mele istutatakse uued. Reidi tee
rajamise käigus istutatakse kok-
ku ligi 500 puud, üle 63 000 põõ-
sa, ligi 87 000 püsikut ja pinna-
kattetaime.

Näiteks tulevad uued puud
Reidi tee ja Narva maantee hal-
jasalale. «Russalka läheduses
laiendatakse rohelisi vaheri-
basid, kuhu istutatakse samuti
puid,» mainis Izmailova.

Kommunaalamet kuulutas
Reidi tee ehitaja leidmiseks välja
riigihanke, pakkumisi saab teha
24. aprillini ning ehitus algab
eeldatavasti mai lõpus. «Reidi
tee kujutab endast Tallinna lä-
hiaastate üht suuremat inves-
teeringut, mis aitab pääseda Va-
nasadamasse ja sealt lahkuda,»
selgitas Aas. «Reidi tee kergen-
dab Narva maantee liikluskoor-
must. Projektis on tekkinud eri
põhjustel viivitusi, kuid nüüd
saab trassi ettevalmistamisel
praktiliste sammudega edasi lii-
kuda.»

«Loodan,
et tulevikus
me enam nii
teravalt piike
murdma ei

pea.»

K-Projekt AS

Õismäe rappa tulevad tervise-ja suusarajad
Urmas Kaldmaa
urmas.kaldmaa@tallinnv.ee

~ Valgustatud terviseraja
serva tulevad puhkekohad,
pingid, lihtsamad treenimis-
ja laste mänguvahendid, lä-
heduses asub ka parkla.

Mais läheb lahti läbi Õismäe
raba kulgeva 2,1 km pikkuse gra-
niidi- ja paekivisõelmetest kat-
tega terviseraja ehitus. «Sel aas-
tal on plaanis saada valmis ter-
viserada ise, järgmiselaastal val-
mivad autoparklad, kuhu saavad
oma auto jätta kaugemalt tuli-
jad,» ütles Haabersti linnaosava-
nem Marek Jürgenson. «Tervise-
rajad on jagatud viieks lõiguks ja
nende äärde on kavandatud 17
puhkekohta, mille omavaheli-

ne kaugus ei tohiks ületada 400
meetrit.»

Tulevane terviserada on loo-
mulikult valgustatud, selle äärde
tahetakse paigutada pinke, lihtsa-
maid treenimisvahendeid ja laste
mänguvahendeid. «Praegu on Õis-
mäe rabas ainult sissetallatud kit-
sadrajad, mis sobivadküll jalutus-
käikudeks, aga suusaradade raja-
miseks on liiga kitsad,» rääkis Jür-
genson. «Tallinnas ei ole justpalju
suusatamiskohti, rajatav rada an-
nab ühe võimaluselisaks.»

Linnaosavanem avaldas loo-
tust, et tänu terviserajale ei tooda
Õismäe rappa ka enam nii palju
prügi. «Aastaid on Õismäe raba
olnud koht, kuhu käidi oma prü-
gi poetamas,» nentis ta. «Oleme
koos aktiivsete Kakumäe elani-
ke jaRocca al Mare Lions klubiga

igal kevadel seda ala koristanud.
Avalikel terviseradadel vaevalt et
prügistajate senine tegevus jät-
kuda saab.»

Möödunud nädalal alustasid
töömehed ettevalmistustööde-
ga, kõrvaldades Õismäe raba sih-
tidelt ja nende äärest puid, põõ-
said jakive. Abilinnapea Züleyxa
Izmailova sõnul säilitatakse ter-

viseraja ehitusekäigus rabas kas-
vavat kõrghaljastust nii palju kui
võimalik. «Tervisespordi võima-
luste parandamiseks tehakse
piirkonnas muuhulgas raietöid,»
nentis Izmailova. «Nende puu-
de asemele, mis siiski eemaldada
tuleb, istutame uued.Praegu ole-
me välja vaadanud kolm kohta,
kuhu asendusistutus sobib.»

Ettevalmistustööd peavad
olema lõppenud selle kuu jook-
sul ehk enne, kui meie metsades
algab raierahu. «Ühtlasi kutsun
kõiki üles raierahu perioodi aus-
tama,» ütles Izmailova. «Kui riigi-
metsades kestab raierahu 15. ap-
rillist 15. juunini, siis Tallinnas al-
gab see 1. aprillil ja lõpeb 31. juu-
lil. Kuna aga loodus ei elakalend-
ri järgi ja kuupäevad on kokku-
leppelised, siis tuleb muidugi ka
enne ja pärast raierahu perioodi
kindlustada, et inimesed oma te-
gevusega lindude ja loomade si-
gimist ning loomulikku elurütmi
ei häiriks.»

Raba terviseraja ehitamise
hange on jubaväljakuulutatud ja
pakkumisi oodatakse 2. aprilliks.
Terviserada peab valmis saama
tänavu sügisel.

Terviseraja
valmides ei
pea keegi
enam
sõiduteel
jooksma.

TOOMLA: Teisi materdades loodab
Reformierakond ainuvõimule
• Ainuke, kelle kohta Reformierakond on midagi hästi öeldud, on EKRE, nendib politoloog.

Kairi Ervald
kairi.ervald@tallinnlv.ee

~ «Reformierakond loodab
ainuvõimule, materdades
võimalikult palju teisi. Kaja
Kallasel aga puudub juhti-
miskogemus,» lausus po-
litoloog Rein Toomla, kelle
sõnul on Reformierakonnal
raskusi liitlaste leidmi-
sel. «Selle taga võib olla ka
käegalöömistaktika stiilis
«tühja kah, oleme veel neli
aastat opositsioonis».»

Toomla meelest ei saa Kaja
Kallasel Reformierakonna tu-
levase võimaliku juhina liht-
ne olema, sest tema juhtimis-
kogemused on minimaalsed.
«Tal puudub ministrikogemus
ja suure omavalitsuse juhtimi-
se kogemus,» rääkis politoloog.
«Kõikidel teistel selle erakonna
liidritel, kes on tipus olnud pea
kakskümmend aastat enne Kaja
Kallast, on needkogemused ol-
nud. Erakonna varasemad ju-
hid on tõusnud sellele kohale
tugeva valimisvõitluse tulemu-
sel. Kaja Kallas saab aga ennast
ilmselt mugavamalt tunda, sest
tal pole otseseid konkurente,
kes ütleksid, et nemad on pa-
remad. »

Reformierakond
ei talu konkurentsi

Toomla kinnitusel näitab
Hanno Pevkuriga erakonnas
toimunu selgelt seda, et Refor-
mierakonna sees on sallima-
tust rohkem, kui seda oleks või-
nud arvata. «Reformierakond
oli kaua aega ühtne, aga niipea
kui seal läks võistluslikeks vali-
misteks, tekkisid kohe prob-
leemid,» nentis ta.

Ka Kaja Kallase praegust
käitumist võiks Toomla
sõnul ootamatuks pida-
da, sest ilmselt eelda-
ti ja arvati, et ta püüab
leida lahendusi ja
mõistlikke kompro-
misse kõikide osa-
pooltega. «Kaja Kal-
last nähti ju suurte
algustähtedega le-
pitajana, aga prae-
gu tundub, et nii see
ei ole. Samas ei ole
ta ka jõuliselt käi-
tunud, pigem
on olnud kau-
nis ebalev, et
nagu tahaks
teha teisiti,
aga ei saa, ja
siis juhtub-
ki niimoo-
di.»

Toomla
ütles, et era-
konna juht-
konna prae-
gust käitu-

mist ei saa heaks kiita. Hanno
Pevkur on siiski veel erakonna
esimees, mis eeldaks ka seda,
et ta on erakonna juht. Toom-
la sõnul võeti Kaja Kallase kan-
didatuuri ülesseadmist aga vai-
kimisi jubanii, nagu erakonnal
oleks uus juht. «Tegelikult tuleb
Kaja Kallasel ka valimised kui-
dagi üle elada,» nentis Toomla.

«Mul-

le on juba üsna selge, et era-
konna tipus olemine ei kuju-
ne talle väga lihtsaks. Ilmselt
tuleb tal vastata ridamisi eba-
meeldivatele küsimustele, ja
see pole lihtne. Erakonnal on
rahastamisprobleemid ja palju
muud.»

Ilusate silmade ja
kinnise suu jutt

Kaja Kallas saab ilmselt Re-
formierakonna esimeheks, sest
vastaskandidaate ei ole. «Min-
gisugune siseopositsioon saab
Kaja Kallasel kindlasti ole-
ma. Ma ei usu, et tal on mee-
lest läinud Jürgen Ligi ütle-
mised ilusatest silmadest ja
suu kinni hoidmisest,» rääkis
Toomla. «Seega ei peaks ar-
vama, et Kaja Kallas n-ö teeb

Putinit. Kui lamentReformiera-
konna fraktsioonis oleks lõp-
penud häältega 25:0 või 24:1,
oleks olukord mitmes mõttes
teine, aga see lõppes häältega
13:10, kus ühte häält ei võetud
arvesse.»

Kümmekond riigikogu Re-
formierakonna fraktsiooni lii-
get, kes toetasid Hanno Pev-
kurit, on erakonnas mõjukad
inimesed ja neil on omakor-
da arvestatav toetajaskond.
«Nüüd on küsimus ka selles,
kuidas kogu see seltskond hak-
kab valimistel käituma, sest
nende suhtes on käitutud na-
tuke inetult,» rääkis Toomla,
kelle sõnul saanuks fraktsioo-
ni sees asju ka teistmoodi la-
hendada. Lõppkokkuvõttes
oleks ju Pevkur võinudki olla

kandidaat aseesimehe koha-
le. «Seda oleks võinud nimeta-
daka sinekuuriks, sest nii läks
ka Taavi Rõivas, ja kui ta po-
leks läinud, oleks ta aseesime-
hena seal siiamaani. Ühesõna-
ga – ei maksa troopikasse visii-
te teha.»

Reformierakonnal
pole liitlasi

Toomla sõnul võib Reformi-
erakonnal tekkida raskusi liit-
laste leidmisel. «Ainukene, kel-
le kohta on midagi hästi öel-
dud, on EKRE,» nentis Toom-
la. «Praegu tundub, et Reformi-
erakond loodab ainuvõimu-
le, materdades võimali-
kult palju teisi. Sel-
lise materdami-
se taga võib
mingil mää-
ral olla ka
käegalöömise taktika stii-
lis «tühja kah, oleme veel neli
aastat opositsioonis».»

Kaja Kallas saab erakon-
na juhiks täpselt kümme kuud
enne valimisi, kui tulevast või-

malikku koalitsiooni silmas pi-
dades oleks vaja hakata suh-
teid siluma. «Lõppkokkuvõttes
ei saa jukindel ollakaVabaera-
konna ja IRL-i esindatuses rii-
gikogus, kui mõelda, et võib-ol-
la jääb kuue erakonna asemel
püsima vaid neli,» mainis
Toomla.

Toomla sõ-
nul võiks
Keskera-
kond
Re-
for-
mi -

era-
konna-
le kõi-
ge lähe-
mal olla,
sest mõle-
mad on li-
beraalid.
Praegu jääb
Reformierakond
aga lootma pigem
Edgar Savisaare ku-
nagisele unistusele teha
Tallinnast Eestit, ehk
loodeti, et suudetak-

se saavutada

täielik häälteenamus kogu Ees-
tis.

Kallase erakond ei saaToom-
la sõnul olema kindlasti see,
mis oli Siim Kallase erakond,
sest teravad nurgad on maha
lihvitud. Toomla lisas, et tülid
võivad erakonnas tekkida isi-
kute vahel, kui hakatakse kok-
ku panema erakonna valimis-
nimekirju. «Küsimus on selles,
kes hakkab seal esimest viiulit
mängima. Siin on ka erakonna
liidril märkimisväärsed võima-
lused, kuidas nimekiri järjesta-
da.»

Lõhenenud erakond
Kaja Kallas peab Toomla sõ-

nul alustama erakonna juhi-
na seal ühtsuse ülesehitami-
sest, sest seda pole olnud pä-
rast seda, kuiAndrus Ansip lah-
kus erakonna juhikohalt: «Üht-
sust pole Reformierakonnas ol-
nud ligemale neli aastat.»

Kummaline segadus era-
konnas tekkis politoloogi sõnul
siis, kui selgus, et erakonna liid-
ri kandidaate võib olla rohkem
kui üks. «Kas Kaja Kallas saab
nautida sellist liidripositsiooni,
nagu oli Siim Kallasel või And-
rus Ansipil, pole kindel, sest
keegi ei tea, mida ta selle po-
sitsiooni saavutamiseks tege-
ma peab,» lausus Toomla. «Re-
formierakonnas on praeguseks
kujunenud välja kindlad tiivad,
aga pole teada, mis neid tiiba-

sid seob. Seal taga võib olla
ka sügavamaid poliiti-

lisi põhjuseid, kus
ühed on süva-

liberaalid ja
teised arva-
vad, et li-
beralismist
peaks ku-
hugi suun-
da edasi lii-
kuma.»

«Ei maksa
troopikasse
visiite teha.»

Erakonna tipus olemine ei kujune Toomla hinnangul Kaja Kallasele lihtsaks. «Ilmselt tuleb tal vastata ridamisi
ebameeldivateleküsimustele: erakonnal on rahastamisprobleemid ja palju muud,» lausus politoloog.

Scanpix

Kui kolmandikul fraktsioonist on rusikas
taskus, on erakonna juhtimine keeruline!
Reformierakonna olukord pole praegu liht-
ne, nagu ka Kaja Kallase stardipositsioon,
leiab META Advisory asutajaliige ning
valitsussuhete konsultant Ott Lumi.
«Kui fraktsioonis on kolmandikul inimes-
tel rusikas taskus, siis on erakonna tüüri-
mine suhteliselt keeruline tegevus,» lausus
Lumi, kelle sõnul on praegu kõige olulisem küsi-
mus see, kuidas suudab Kaja Kallas koondada oma taha kõik
vastasleeris olevad inimesed. «Ilmselt pole see aga ka võima-
tu, sest ta on olnud Eesti tegevpoliitikast kõrval, seega on tal
võimalik usaldust võita, kuigi see on kindlasti keeruline.»
Hanno Pevkuri ümber toimuvat võiks Lumi arvates nimeta-
da ka klassikaliseks juhuseks, kus erakonna juht kasvas väl-
ja erakonna tuumikust väljaspool. «Reformierakonna oposit-
siooni langemist võiks nimetada erakonna kriisiolukorras ole-
miseks, ja siis oli Pevkuril ka suur toetus. Olukorra klaarudes
joonistub aga välja, kas juhil on ka reaalseid toetajaid juhtivpo-
liitikute seas. Pevkuri võit eelmise aasta üldkogul oli üllatus ja
praegu võime näha, et laiemat erakonna toetust ei jõudnud ta
saavutada.»
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Valede erakonna
tsirkus

Maarja-Liis Arujärv peatoimetaja

Tsirkust, midaReformierakond viimasel ajalEesti elani-
kele pakub, on tõeliseltnauditav vaadata. Kõige suu-
remat šõud etendas eelmisel nädalal Brüsselist kodu-
tanumatkülastanud Andrus Ansip, kes vihjas, et endi-
ne reformierakondlaneSilver Meikar pani osa nn kile-

kotirahast ehk ärimeeste poolt erakonnale annetatud mustadest
summadest pihta.

Nüüdne sots Meikar omakorda leidis, et on lausa uskumatu,
kui nõmedaltAnsip valetab. Meikari sõnul tunnistas Kremli trol-
lina käituv Ansip sellise väitega sisuliselt üles Reformierakonna
seaduserikkumise. «Kui Ansip midagi sellist väidab, siis takinni-
tab täiesti selgelt, et erakonnas oli varjatud annetusi, mis sel het-
kel olid seadusevastased,» ütles Meikar. «See kõik annab tunnis-
tust valesõltlasest erakonna suutmatusest oma probleemi tun-
nistada.»

Etenduse teine vaatus peeti maha Hanno Pevkuri poliitilise pii-
namise tähe all. Pevkuri täielik porritõukamine peegeldab Refor-
mierakonna üldist valitsemisstiili, mida erakond on harrastanud
Eestis kogu oma võimulolemise ajal. Erakond, kes on käitunud
aastaid koolikiusajana näiteks oma poliitiliste konkurentide suh-
tes, on sama verejanuline ka omaenda inimestega. Konkurentsist
ja vabadusest patrav erakond eikannata va-
bamat mõtlemist ega suuda vastaseid ise-
gi oma erakonnas mingil moel väärikamalt
kohelda.

Mõne valija jaoks kandis
erakonna juhiks pürgiv
Kaja Kallas vähemaltseni
naisteajakirjade toode-
tud sulni lepitaja ja uuen-

dusmeelse juhi kuvandit. Praegu toimuv aga tõestab, et midagi
uuendusmeelset pole ei tema juhtimisstiilis ega ka ideoloogias.
Igasuguse juhtimiskogemuseta Kaja Kallas on ka sõnamurdlik.
Omal ajal aitas ta Pevkuri erakonna esimehe kohale, kinnitades,

et toetab demokraatlikumat valitsemist
ja soovib Pevkurit näha «Reformi-

erakonda reformimas». Nüüd tun-
dub Vabaerakonna juhi Artur Tal-
viku sõnul aga, et Kaja Kallas on
saatanaga käed löönud ning Mic-
hali jõhkerpoliiitikategemise viis
on tagasi.

Kogu tsirkus võiks ju olla nal-
jakas, kui see poleks tegelikult
nii traagiline. Sest selline valede

puntras siplev erakond ihkab
taas riiki valitsema haka-

ta, kuid see oleks traa-
gika kogu Eestile.

Kui Reformiera-
kond oskaks

tsirkusete-
gemise kõr-
vale pakku-

da rahvale
vähemalt leiba,

oleks neist mingit-
ki kasu.

«Tsirkuse
kõrvale-
võiks osata
ka leiba
pakkuda.»

Algab Valgevase tänava remont
~ Töölised parandavad asfalti,
vahetavad välja lagunenud ää-
rekivid ja rajavad uusi restkaeve
vihmavee ära juhtimiseks.

26. märtsist algab Valgevase
tänaval Tööstuse tänava ja Val-
gevase 18 vahel remont, mille
ajal on tänav võõrastele autode-
le suletud. Kohalikud elanikud

pääsevad kodu juurde, ümber
saab sõita Graniidi ja Vana-Ka-
lamaja t kaudu.

Esimeses järjekorras algab
vee-ja kanalisatsioonitorude
väljavahetamine. Infraroad OÜ
teeb tänavalõigu 208 000 euro
eest korda 30. maiks. Väljas on
ajutine märgistus

TERAVNURK

Neivelt: Me ei tohi
alkoholitootjatele kaotada!
~ Pankur Indrek Neivelt kriti-
seerib teravalt meediasõda,
kus alkoholitootjad on
koos meediaga
massiivselt rün-
nanud alkoholi-
poliitika tõttu
kogu valitsust ja
eriti minister
Jevgeni Ossinovs-
kit.

«Kui me võrdleme
praegust aega näiteks kahek-
sakümnendate algusega, on al-
kohol võrreldes keskmise palga-
ga kolm korda odavam. Ka siis
asuti võitlema alkoholi liigtarbi-
mise vastu, ja saadi korralikke
tulemusi,» lausus Neivelt, kelle
sõnul peab võitlust alkoholismi-

ga jätkama. «Ka mina kohtusin
mitu aastat tagasi ühe promi-

nentse alkoholitootja-
ga, kes üritas mulle

valesid tõe pähe
müüa. Kui Ossi-
novski peaks
selle meediasõja
kaotama, oleme

meie kodanikena
väga palju suurema

sõja kaotanud. Mitte
ükski poliitik ei julgeks siis

tulevikus enam ühegi tõsise tee-
maga tegeleda. Kes julgeks ha-
kata näiteks piirama ravimitöös-
tust? Võitlus käib selle nimel, et
meie lapsed ja lapselapsed tar-
biks vähem alkoholi, et meil
oleks ohutum ja parem elada.»

Armastatud kultuuritegelased
on kõik kommunistid?
~ Postimees rabas esmaspäe-
val «kujundusveaga», kasuta-
des muukeelsete inimeste il-
lustreerimiseks viisnurka, sirpi
ja vasarat. Juhtum sundis rea-
geerima paljusid inimesi, teiste
seas ka peaminister Jüri Ra-
tast. «Kas tõesti soovime ligi 27
aastat pärast Eesti Vabariigi
iseseisvuse taastamist
ehitada müüre ning
oma inimesi
rahvuspõhi-
selt vastan-
dada?» kirju-
tas Ratas.

Postimees ehmus juhtunust
ka ise ja ajalehe peatoimetaja
Lauri Hussar vabandas. Samas
selgub see, kas vabandus on

usutav ja ajaleht suudab olla ob-
jektiivne, ilmselt valimiste ajal.
«Kui Hussari vabandus oleks
tulnud mõnelt valitsuse minist-
rilt võ teiselt vastutusrikkal polii-
tilisel ametikohal olevalt inime-
selt, oleks see kindlasti tagasi

lükatud kui ebapiisav ja
ebasiiras,» kirjutas
Põhja-Tallinna linna-

osa vanem Raimond
Kaljulaid. «Peatoimetaja

vabandab eksimuse pärast ai-
nult Postimehe lugejate ees.
Tehtu aga puudutas kolmandik-
ku Eesti elanikkonnast, teiste
seas luuletaja Vladislav Koržet-
sit, ajaloolast David Vseviovi, se-
miootik Mihhail Lotmanit, laulja
Elina Nechayevat jpt.»

VEB Fondi raha
haihtumine selgeks
~ Riigikogu õiguskomisjon ot-
sustas, et 17. mailtoimub par-
lamendis oluliselt tähtsa riik-
liku küsimuse arutelu «Riikli-
ku vastutuse probleem VEB
Fondi juhtumi põhjal».

«Oluline on saada ka kind-
lustunne, et üks era-
kond, mis on rohkem
seotud VEB-fondi
juhtumiga, poleks
Kremli poliitikute poolt
manipuleeritav. Me
peame ka selle teo-
reetilise riski maan-
dama,» ütles õigusko-
misjoni esimees Jaanus Kari-
laid, kelle sõnul on vaja saada
selgust, et kui riik on sekkunud
eraõiguslikesse suhetesse riigi-
kogu otsuse ja Eesti Panga te-
gevuse kaudu, siis missugustel
tingimustel on Eesti riik prae-
guse olukorra eest vastutav.

2004. aastal esitasid Akke
AS, AS Tartu Lihakombinaat, AS
A. O. Imbi, AS Saare Kalur ja AS
Pärnu Kalur Holding haldus-
kohtule taotluse, et riiki kohus-
tataks kompenseerima VEB

Fondi seni hüvitu-
seta sertifikaa-
did. KunaVEB

Fond ei suut-
nud 2010. a
jõustunud

kohtuotsuse jä-
rel kompensatsioo-

ni pakkuda, kohustati Eest
Vabariiki üheksa kuu jooksul

uuesti otsustama VEB Fondi
sertifikaatidega tagatud nõuete
hüvitamise küsimus.

Riik kohtuotsusega määra-
tud tähtaja jooksul oma kohus-
tusi ei täitnud ja Tallinna ring-
konnakohus määras riigile 3200
euro suuruse trahvi.

Ka Eesti valimised
manipuleeritavad?
~ Väidetavalt
kasutati Face-
bookist saadud
andmeid koos
teistest allika-
test kogutud
isikuandmete-
ga, et psühholoogiliselt mõjuta-
da USA valijaid hääletama Do-
nald Trumpi poolt, kirjutab Ees-
ti inimõiguste keskuse juhataja
Kari Käsper ja tõdeb, et Eestis
võiks sama juhtuda.

Poliitilise konsultatsioonifir-
ma Cambridge Analytica endise
töötaja sõnul sai ettevõte 2014. a
enda käsutusse üle 50 miljoni
Facebooki kasutaja detailsed

andmed, mida kasu-
tati inimeste mõju-
tamiseks valimistel
üle maailma, sh
USA-s. See saadi
teiselt ettevõttelt ni-
mega Global Science

Research (GSR), mis oli saanud
Facebookilt loa koguda andmeid
sotsioloogilisteks uuringuteks.
Facebook väidab, et GSR andis
Cambridge Analyticale isikuand-
med ilma loata; et nüüdseks on
nad turvameetmeid tugevdanud
ega anna enam rakenduste
arendajatele ligipääsu nii laiale
isikuandmete hulgale ega ka nii
detailselt sõprade infot.

POOLT JAVASTU

Kas Lasteaiatoit peaks olemavalmistatud ainult kohapeal ning termoseskohale toodud
toitu tuleksvältida?
Helle-Moonika
Helme
volikogu EKRE
fraktsiooni liige

Toidud, mida loksutatakse
ühest kohast teise, pole täis-
väärtuslikud. Kas mitmeid tun-
de plastnõudes seisnud valmis-
toit on kvaliteetne ja tervislik?
Oma kokk annaks võimaluse
saada ka kohe tagasisidet, kui
täisväärtuslik tema tehtud toit
on ja kuidas see lastele mait-
seb. Näiteks paljudesse laste-
aedadesse toitu vedav P. Duss-
mann Eesti OÜ ei ole lasteaeda-
dele hea partner, nende menüü
annab küll vajalikud kalorid,
kuid seda vähekvaliteetse, oda-
va ja ülearuse suhkruga toidu

näol. Ka lasteaiatöötajad ja lap-
sevanemad Tallinnas ja mujal
omavalitsustes pole selle ette-
võtte toitlustusega rahul. Firma
kasutab palju pooltooteid, ka ni-
sutooteid on liiga palju. Menüüd
kipuvad korduma – paberi peal
on samale toidule pandud eri-
nev nimi. Lasteaedades, mis on
sõlminud odavhanke korras P.
Dussmann Eesti OÜ-ga lepingu,
on laste mitmekesine toitumine
ning tervis toodud odavusele
ohvriks.

Vadim
Belobrovtsev
abilinnapea

Veterinaar- ja toiduamet ning
terviseamet kontrollivad regu-
laarselt, kuidas täidavad laste-
aiad toiduenergia ja põhitoitaine-
te sisalduse nõudeid. Samuti
menüüsid, toidu käitlemist ja
dokumente.

P. Dussmann Eesti OÜ toit-
lustab kümmet lasteaeda.
Lastaedadelt kogutud info põh-
jal võib välja tuua, et erimeelsu-
sed toidu maitseja kvaliteedi
osas on alati lahendatud, Duss-
mann arvestab lasteasutuse
juhtkonna tehtud ettepanekute-
ga ning on teinud menüüs muu-
datusi. Lasteaedade direktori-

telt saadud tagasiside alusel
leiame, et pakutav toit on mit-
mekesine, tervislik ja sobilik, si-
saldades piisavalt tervislikke
vahepalasid. Toitlustamist ostab
sisse 87 lasteaeda, 46 lasteae-
da valmistab toitu oma köögis.
Soe toit transporditakse laste-
asutusse hermeetiliselt suleta-
vates roostevabast terasest ter-
mosnõudes, plastnõudes
tuuakse kohale tavaliselt ainult
salat ja külm magustoit (nt ko-
hupiim), mis ei vaja jahutamist.

ARVAMUS

LAPSEHOID KERGEMAKS: Vanemahüvitiste
süsteem liigub maailma parimate sekka
• Muudatus lubab lapsehoolduspuhkuse ajal veidi ka töötada, ilma et vanemahüvitis väheneks.

Alina Tubli
Pirita linnaosa vanem

~ Kuna enamik üksikvane-
maid on naised, ja üksikva-
nemate arv kasvab, vajavad
naised laste kasvatamisel
majanduslikku turvatun-
net.

Valitsus lubas ametisse astu-
des seista Eesti rahvaarvu kas-
vu eest. Maa tuleb täita laste-
ga, sest lapsed on meie tulevik,
seda ka majanduslikus mõt-
tes. Rahvastiku vananedes pole
meil peagi enam piisavalt noo-
ri, kes suudaks pensionieali-
si üleval pidada. Lapsesaami-
se otsuse teevad siiski inime-
sed ise, kuid riik saab selleks
parimad võimalikud tingimu-
sed luua.

1. märtsist jõustus vane-
mahüvitise süsteemi muuda-
tus, mis annab võimaluse lap-
sehoolduspuhkusel oleval va-
nemal tööl käies suuremat tulu
teenida, ilma et selle arvelt va-
nemahüvitis vähenema hak-
kaks. Seni kehtinud süsteem
võimaldas teenida lisatulukuni

470 eurot, tänasest kehtiv süs-
teem aga 1544 eurot. Muuda-
tus annab lapsehoolduspuhku-
sele jäävale vanemale võimalu-
se tehanäiteks osalise koormu-
sega tööd, ilma et ta peaks mu-
retsema, kas selle arvelt hak-
kab tema vanemahüvitis vähe-
nema. Paljudele perekondade-
le annab see võimaluse jaga-
da lapse eest hoolitsemist pe-
reliikmete vahel võrdsemalt
ning teenida leibkonnale täien-
davat sissetulekut. Lapsehool-
duspuhkusel olevale vanema-
le annab selline jaotus võima-
luse olla vähem aega tööturult
eemal, hoida töökohaga sidet
ning suurendada seeläbi oma
võimalusi lapsehoolduspuhku-
se lõppedes tööle naasta.

Kergendus naistele
2016. aastal sai vanema-

hüvitist 17 242 lapsevanemat,
kellest pelgalt 9,3% olid isad.
Naise sagedasem lapsehool-
duspuhkusel viibimine hoiab
teda tööst eemal ning rasken-
dab võimalusi puhkuse lõp-
pedes taas sinna naasta. Ees-
tis on lasteta naiste ja mees-
te tööhõive määr enam-vä-
hem samal tasemel – naistel
77% ja meestel 76%. Laste ole-
masolul muutub see aga olu-
liselt – lastega meeste tööhõi-
ve määr on olenemata laste ar-
vust üle 90%, naistel langes see
ühe lapse olemasolu puhul aga

74%-ni ja vähemalt kolme lap-
se puhul juba 60%-ni. Numb-
rid, mis tekitavad töötavas nai-
ses lapsesaamise ees ebakind-

lust. Kuna enamik üksikva-
nemaid on just naised, ja ük-
sikvanemate arv kasvab, va-
javad naised laste üksi kasva-
tamisel majanduslikku turva-
tunnet. Süsteemi, mis muu-
dab lapsehoolduspuhkusel
tulu teenimise lihtsamaks, just
jõustunud muudatus pakubki.

Märtsi alguses avaldatud Eu-
rostati uuringust selgub, et soo-
line palgalõhe oli Eestis 2016.
aastal 25,3%. Kui jätta kõrvale
soostereotüübidning arusaam,
et lapsel on vaja elutee alguses
rohkem emaga koos olla, te-
hakse otsus, kumb vanem lap-
sehoolduspuhkusele jääb, sel-

le põhjal, kes rohkem teenib.
Tavaliselt on lapse isal kõrgem
palk ning perele on oluline, et
just tema jätkaks oma tööko-
hal. Vanem, kes jääb lapsega
koju, tegeleb temaga tihtipea-
le rohkem ka tööle naastes, see
aga tekitab olukorra, kus tööl
käivad võrdselt mõlemad vane-
mad, kuid lastega seotud üles-
anded on jätkuvalt enam ema
kanda.

Süsteem maailma
parimate sekka

Uus seadus aitab jaota-
da hoolduskoormust vanema-
te vahel lapse sünnist saadik

võrdsemalt, võimaldades olla
alates 2020. aasta 1. juulist ta-
sustatud isapuhkusel senise
kümne päeva asemel 30 päeva.
Ka teiste riikide kogemus näi-
tab, et isade suuremal panus-
tamisel lapse hooldamisse ning
temaga tegelemisse on posi-
tiivne mõju naiste tööhõivele
ning sündimusnäitajatele. See-
ga, võimaldades isadel rohkem
lapsega aega veeta ning soo-
dustades nende lapsega koju
jäämist, suurendabriik ka nais-
te kindlustunnet, et koormus
ei jää suuremas mahus nende
kanda. Võrdsemalt jaotunud
hoolduskoormus loob parema
keskkonna lapse planeerimi-
seks ning kasvatamiseks.

1. märtsist jõustunud sea-
dusemuudatus teeb Eesti väga
hea vanemahüvitissüsteemi
veelgi paremaks. Astume jõu-
lise sammu, et hõlbustada lap-
sesaamise järel tööle naasmist,
võimaldada suuremat majan-
duslikku kindlustunnet ning
jagada enam hoolduskoor-
must ema ja isa vahel. Riik
loob mõistva ning vajadusi ar-
vestava keskkonna, kus lap-
se saamise ja kasvatamise ko-
hustus ja vastutus on ema, isa
jariigi vahel paremini jagatud.
Lõpliku otsuse last saada tee-
vad tulevased lapsevanemad
ühiselt, soodne keskkond sel-
leks on olemas ning maailma
parimate seas.

«Meeste
tööhõive laste
arvust ei sõltu,
naistel aga lan-
geb iga järgmise

lapsega.»

Scanpix

Uus süsteem
aitab kaasa, et
enam ei pea just
naised lapsega
koju jääma.

Sotsiaalne turvalisus teeb soomlased maailma õnnelikumaks rahvaks

Sami Lotila
ajakirjanik
pealinn@tallinnlv.ee

~ Soomlane ei uhkusta,
ei ülbitse ega hüüa terve-
le maailmale, kui õnnelik ta
on. Aga seda ta on.

ÜRO värske raporti järgi on
soomlased maailma kõige õn-
nelikum rahvas. Lisaks on ka
immigrandid ehk riiki sisse rän-
davad inimesed Soomes õnneli-
kumad kui kusagil mujal. Tege-
likult on soomlased samasugu-
sed virisejad, nagu kõik teised
rahvad. Võib-olla on nad isegi
veelkõige kõvemad virisejad.

Aga see ei ole juhus, et just
soomlased on ka kõige õnneli-
kumad. Soome on aastaküm-
neid järjekindlalt pingutanud
oma inimeste heaolu ehk tei-
sisõnu õnne nimel. Tõsi küll,
seda on teinud ka ülejäänud

Põhjamaad. On täiesti võima-
lik, kui mitte isegi tõenäoline,
et järgmisel aastal antakse õn-
neliku rahva tiitel hoopis Nor-
rale või Taanile.

Soomlased on õnnelikud
oma soomelikul moel, vaikselt,
muheledes, irooniliselt. Meie?
Kas tõesti? Soomlane ei uhkus-
ta ega ülbitse ega hüüa välja
tervele maailmale, kui õnnelik
ta on. Aga seda ta on.

Võtmesõna – või sõnapaar –

soomlase õnnes on sotsiaalne
turvalisus. Soomlane teab, et
teda ei jäeta üksi ja et tedaväär-
tustatakse. Ta teab, et temasse
ja tema muredesse, ükskõik kui
väiksed need ka on, suhtutakse
tõsiselt. See tekitab turvalisus-
tunnet ja teeb õnnelikuks. Ar-
van, et see teeb inimese õnne-
likuks igal pool. Relvadega tur-
valisustunnet ei saavuta.

Soome poliitik sõidab
trammiga

Toon näite tavainimese argi-
elu toetamisest Helsingis: koht
eralasteaias maksab üle tuhan-
de euro kuus, aga tänu riigi ja
omavalitsuse toele tasuvad lap-
sevanemad ise sellestkuus vaid
paarsada eurot.

Kui eestlaselt küsitakse, mis
teeb inimese õnnelikuks, siis
tõenäoliselt vastab ta, et raha.
Raha puudumine toobki kaasa
nälga, külma, loobumist, eba-
õiglustunnet ja kibestumist.
Õnne tagamiseks pole aga ala-
ti vaja, et igal ühiskonnaliikmel
eraldi on palju raha. Inimene
saab eladakülluslikku, täisväär-
tuslikku elu ka siis, kui raha on
– kogutud maksude näol – rii-
gil, kes kasutab seda solidaar-
selt, tagades igaühe ja eriti kõige
nõrgemate heaolu. Pole liialdus
tõdeda, etiga ühiskond on tervi-
kuna justnii õnnelik, kui on sel-
lekõige nõrgemad liikmed.

Õiglane ehk õnnelik ühis-
kond võib tekkida vaid siis, kui
kodanike usaldus riigi ja selle
esindajate vastu on vankuma-
tu. Nagu kinnitavad uuringud,
on Soomes usaldus kõrgem kui
üheski teises riigis. Soomlased
usaldavad oma riigi ametnik-
ke, politseinikke, arste, õpeta-
jaid ja nii edasi – ja see usaldus
teeb nad õnnelikuks. Soomla-
ne teab ja tunnetab, et ta oma
riik on maailmakõige paremini
organiseeritud ja juhitud, võib-
olla ka kõige läbipaistvam, kõi-
ge vähemkorrumpeerunud.

Soomlased usaldavad isegi
oma riigi poliitikuid. Soomes on
poliitik ametis ööpäev läbi ja 365
päeva aastas. Ta on jätkuvaltava-
likukontrolli all jaka aktsepteerib
seda. Soome poliitik ei ela kuskil
kõrgustes, vaid sõidab trammi ja
bussiga jasööb samas lauas sama

toitu tavainimestega. Ma ise rää-
kisin paar nädalat tagasi Soomes
rongis juttu ühe meie eurosaadi-
kuga. Olinnäinud tedaviimati 20
aastat tagasi, aga ta mäletasmind
ja rääkis lahkelt oma tööst ja sel-
le tulemustest, samaska mööda-
panekutest.

Usaldus, võrdväärsus, vääri-
kalt elamine ja väärikalt vana-
nemine. Need väärtused kasva-

tavad Soome inimeste heaolu
ja teevad nad õnnelikuks. Kui
inimene tunneb end väärikalt,
suhtub ta ka teistesse väärikalt.
Inimene, kelle ellu ja muredes-
se suhtutakse tõsiselt, ei mõnita
Rimi kassapidajat või vetsu ko-
ristajat. Õnnelik inimene tahab
jagadaomaheaolu teistega, olla
solidaarne.

Nutividinad muudavad
depressiivseks

Kas ühtne tulumaksuprot-
sent teebrahva enamuse õnne-
likuks? Kas ühiskonna teenuste
jõuline viimine internetti teeb
õnnelikuks? Ei usu.

Ma ise kasutan riigi ja oma-
valitsuse toodetud teenuseid
Soomes jaEestis. Eestis tundub
olevat ideaaliks see, et oma as-
jad saab ajada ära kiirelt ja ano-
nüümselt internetis, aga Soo-
mes on suhtuminekardinaalselt
teistsugune. Kela, mis väljastab
Soomes näiteks sotsiaaltoetusi,
kutsub kliendi isiklikult kohale,
ja temaga räägitakse nii pikalt
kui vaja. Talle pakutakse toetu-
si ja teenuseid, millele tal on õi-
gus, mitte nii, et oodatakse, kas
ta ise oskab neid taotleda.Tema
eest püütakse hoolitseda.

Vaatan hirmuga, kui isegi
väikestele lastele antakse kät-
te nutitelefone, tahvelarvuteid
ja teisi vidinaid. Soomes seda ei
soovitata. Need ei kergita ühegi
inimese õnnetunnet, vastupidi,
teevad ta närviliseks ja depres-
siivseks. Õnnelikuks teeb ühes-
koos tegutsemine, sotsiaalsus.
Õnn ei asu internetis.

Soomlased on saanud seda
õnnelikumaks, mida avatu-
maks on nad saanud. See keh-
tib nii üksiku inimese kui ka rii-
gi tasandil.

Vaid sadaaastat tagasi, keva-
del 1918, käis Soomes julmjave-
rine kodusõda. Seda katastroofi
on ikka veel tunda – aga õnneks
ka positiivsel moel. Tollal saadi
Soomes konkreetselt aru, et rii-
ki peab ehitama üles üheskoos
ja mitte vaid väheste heaolule
tähelepanu pöörates. Vaid kõi-
kide, absoluutselt igaühe kaa-
samine võib teharahva ühtseks
ja sellega ka õnnelikuks. Õnn ei
saa olla mingi luksus, igaühel
peab olema sellele õigus.

Vaevalt aga arvas keegi tol-
lal, et sada aastat hiljem, aas-
tal 2018, antakse soomlaste-
le maailma kõige õnnelikuma
rahva tiitel.

«Relvadega
turva lisus-
tunnet ei
saavuta.»
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VARIA

AUTOTA JÄETUD INVALIID: Kas
minu arvelt siis sobib kokku hoida?
• Kuigi võlaõigusseadus seda kohustab, ei taha Eesti Energia oma tööõnnetuse ohvrit enam autoga toetada.

Virkko Lepassalu
virkko.lepassalu@tallinnlv.ee

~ «Olin 19-aastane, kui pidin
kargud kätte võtma,» rää-
gib noorukina elektrijaamas
tööõnnetuse tõttu ühe jala
kaotanud 88-aastane Ro-
bert Kirbits. Vanahärra sel-
gitab, et 2014. a soetas Eesti
Energia talleauto, et ta oma
hädapärased sõidud tehtud
saaks, kuid see läks katki ja
nüüd ei raatsi hiljuti ajaloo
suurima kasumi tootnud su-
perkontsern talle enam sõi-
dukitanda – kuigi seadus
neid selleks kohustab.

Võlaõigusseadus nimelt sä-
testab, et ettevõte peab kand-
ma tööõnnetuses viga saanud
inimese abivahendite ja ter-
visekulud. Mõistagi kuulub ka
auto ühe jalaga inimese abiva-
hendite juurde, sest valikut ju
pole: proteesi toel ei saa, eri-
ti kõrges vanuses, pikemaid
maid jala käia. Elektrijaama
tööõnnetuses kunagi jala kao-
tanud Kirbits aga kurdab, et
suur energiakontsern, kes meil
teadupärast mitmes maail-
ma otsas, näiteks USA-s ja Jor-
daanias suurprojekte arendab,
on nüüd otsustanud katseta-
da huvitavat kokkuhoiuplaa-
ni. Nimelt jätnud ta ilma inva-
autost.

Juhiluba aastast 1946
Sõites Kirbitsale Ida-Viru-

maale Orule külla, panen vai-
mu valmis kohtumiseks häda
ja viletsuse ohvriga, kes vae-
valt hingitseb ja keda on hül-
gamas tema viimanegi tugi,
Eesti Energia.

Selgub aga, et kui ei teaks,
et Kirbits on 88, pakuks tal-
le vähemalt kümmekond aas-
tat vähem. Ta on igati mood-
ne mees: ajab asju ilmavõrgu
kaudu jaräägib Inglismaal ela-
va pojaga iga päev skaibis. Rei-
bas vanahärra astub oma jala-
proteesi tõttuküll veidike kan-
gelt, kuid tema korter kiiskab
puhtusest. «Ma pole elus ku-
nagi suitsu- ega viinamees ol-
nud,» avab Kirbits oma noo-
ruslikkuse tagamaid.

«Näete, lugege, mis aastad
siin peal on!» pistab ta juhiloa

mulle nina alla. Tõepoolest, nii
auto kui ka tsikli juhtimise õi-
gused on härra Kirbits oman-
danud juba aastal 1946. Juhi-
lubakehtib aastani 2027 jaRo-
bert Kirbits on oma roolimis-
suutlikkuse kinnituseks ars-
tilt ka veel tervisetõendi nõu-
tanud.

Muidugi pole takaugeltki ai-
nus eakas juhtEestis. Üks nais-
teajakiri kirjutas hiljuti 92-aas-
tasest, aga iga päev roolis istu-
vast daamist, kellele ajakiri oli
katsetamiseks lubanud viima-

se malli Tesla. «Viimati toeta-
sid nad mind autoga 2014. a,
kui andsid 1998. a Nissan Mic-
ra,» räägib Kirbits sekeldustest
Eesti Energiaga. «Selle karbid
olid alt aga nii läbi roosteta-
nud, et kui hakkasin neid käe-
gakobama, pistsin käe alt põh-
jastkogemata autosse sisse.»

Tolleks ajaks oli rahvas juba
mitu aastat elanud kaasa Ees-
ti Energia investeeringute saa-
tusele USA Utah´kõrbes ja Jor-
daanias. See pani Kirbitsa mõt-
lema, et kas tema arvelt kokku
hoitud pisku pidi ehk samuti
suurinvesteeringuid toetama:
«Aga kas minu arvelt siis sobib
kokku hoida?»

Visa vanahärra lasi sõidu-
kit töökojas keevitajatel tur-
gutada. Kuid mullu sügisel oli
väikeauto käigukasti rikke tõt-
tu uuesti otsad andnud. Üsna
ilmselt kujunenuks remont
kallimaks kui tolle eaka väike-
auto väärtus, ning nõnda jäi
Kirbits jalameheks.

«Minust pole enam õiget
hääletajat,» muigab ta mõrult.

«Praegu aga oleks mul vaja sõi-
ta uuringutele Kohtla-Järve
haiglasse,» näitab ta arsti saa-
tekirja. «Perearstini on mul ko-
dunt ka umbes 900 meetrit
minna.»

Umbes sama palju maad tu-
leb ära poeni. Vanahärra sõ-
nul aitavad teda pärast õnne-
tu Micra loojakarja lahkumist
sõbrad ja tuttavad. Varem on
Eesti Energia teda toetanud
Moskvitši ja veel mitme teise
autoga, millega ta hädapära-
sed sõidud tehtud sai.

Auto oli vaid
hea tahte märk?

Nüüd aga kirjutas juba aas-
taid Eesti hinnatuimaks töö-
andjaks valitud ettevõtte Ees-
ti Energia personalijuht Tii-
na Drui Kirbitsale, et kuna ko-
haliku omavalitsuse sotsiaal-
teenused on igati heal tase-
mel, võiks Kirbits oma liikuma
saamise mure lahendamiseks
hoopis sotsiaaltöötajate jutule
minna. «Eesti Energia on Tei-
le eelnevalt hea tahte märgiks
soetanud sõiduauto kahel kor-
ral, viimati 2014. aastal,» tea-
tas Drui kirjas Kirbitsale. Sa-
mas jääb selgusetuks, miks ta
nimetab seadusega ettevõtte-
le pandud kohustust «hea tah-
te märgiks».

Kohtla-Järve sotsiaalosa-
konna ametnikud kinnitavad,
et tõepoolest, nad oleksid lah-
kelt nõus sõidutamisega aita-
ma.

Aga Kirbits veab Eesti Ener-
giaga vägikaigast, et mitte asja-
takoormata sotsiaalhoolekan-
net – kui tal auto oleks, saaks
ta enda sõidutamisega arsti
juurde ja poodi enda sõnul ise
suurepäraselt hakkama. «Sea-
dus on täitmiseks!» põrutab
Kirbits. «Kui muu ei aita, lä-
hen Sutteri enda jutule!» vii-
tab ta EE juhile. «Ega ma auto
puhul ainult nendele lootma
ei jääkski, ma paneksin ikka
oma raha ka juurde.»Vanahär-
ra teab suurepäraselt, mis on
kaalul, sest kui EE-l õnnestub
tema najal pretsedent luua, siis
miks ei võiks EE ja teised ette-
võtted ülejäänud kutsehaigete
peal samasugust kokkuhoidu
rakendada.

«Töö-
õnnetuses

kannatanule
pole auto luksus,
vaid abivahend
liikumiseks.»

Kirbits ei soovi enda sõnul sotsiaalsüsteemiasjata koormata –kui mehel oleks
auto,saaks ta ise suurepäraselt arsti
juurde ja poodi sõita.

AlbertTruuväärt

KUTSEHAIGETE LIIT: Kui firma autot ei
anna, esitagu kannatanu neile taksoarveid
«Kui Eesti Energia ei raatsi tööõnnetu-
ses kannatanule autot soetada, peavad
nad tema käsutusse andma auto koos
juhiga, mis Läheks neile kahtlema-
ta veel kallimaks,» tõdeb kutsehaige-
te liidu juhatuse liige Aleksander Nuk-
ka (pildil).
«Aga nüüd võtku Kirbits oma igapäevaseks
toimetulekuks vajalike sõitude tarvis takso ja esitagu arved
Eesti Energiale,» lisas Nukka. «Selgituseks kirjutagu sinna
juurde, et taksot oli vaja eluliselt vajalike asjade ajamiseks.»
Sotsiaalkindlustusamet teatab sisuliselt sama: vastavalt võla-
õigusseadusele on tööandjal kohustus hüvitada lisakulutused,
mis tööõnnetuse ohvril tekivad seoses tema puudega, sealhul-
gas proteesid, abivahendid ja sõidukulud. Auto liigitub sel juhul
abivahendiks. Nukka oletab, et Eesti Energia hoiab kokku, kuna
tööõnnetuses viga saanud inimesed on saanud ajapikku oma õi-
gustest rohkem teada. Paljud mõistavad nüüd, et neil on ette-
võttelt õigus saada rohkem kui vaid igakuine hüvitis. Nõnda on
kasvanud ka lisakulude hüvitamise nõuded. Kui midagi muud ei
aita, soovitab Nukka Kirbitsal EE vastu kohtusse minna.
Ühest 2017. a pressiteatest võib lugeda: «Energiakontsern
Eesti Energia teenis 2016. aastal 171 miljonit eurot puhaska-
sumit, mis on ajalooliselt parim näitaja. Ka kulumieelne ärika-
sum kerkis möödunud aastal rekordilise 327 miljoni euroni.»

EESTI ENERGIA: Omavalitsuse sotsiaalabi on aastatega paranenud
~ Eesti Energia kõneisik
Henri Arras väitis, et aastate
jooksul on firma Robert Kir-
bitsale hüvitanud proteesid
ja sanatooriumikulud.

«Oleme hüvitanud proteesi-
de soetamise jaremondi ning sa-
natooriumikulusid ja maksame
kannatanule iga kuu hüvitist. Li-

saks oleme varem hüvi-
tanudka kannatanule
sõiduauto soetami-
se kulusid, viimati
2014. aastal,» mär-
kis Arras (pildil).
«Kuid arvestades, et
kohaliku omavalitsuse
sotsiaalabiteenuste kät-
tesaadavus on aastatega tõus-

nud ning auto soeta-
mine egaremontimi-

ne ei kuulu tööand-
ja kohustuste hul-
ka, siis me edaspi-
di autoga seondu-

vaid väljaminekuid
ei hüvita.»
Arrase sõnul hoo-

litsetakse jätkuvalt proteesi-

de ja abivahendite, sanatooriu-
mituusikute ning raviasutus-
se või sanatooriumisse jõudmi-
seks vajaliku transpordi kulude
katmise eest. Samuti maksab EE
kannatanule igakuist hüvitist.

EE on RobertKirbitsale teada
andnud kohaliku omavalitsu-
se pakutavatest võimalustest, et
saadatuge igapäevasel toimetu -

lekul. «Sotsiaalkindlustusame-
tilt on võimalik taotleda sõiduki
käsitsijuhtimissüsteemi paigal-
damist,» märkis EE pressiesin-
daja. «Samuti on võimalik taot-
leda Kohtla-Järve linnalt põhi-
teenuseid, sh toiduainete ja es-
matarbekaupade toomist ning
abi ravimite ja invaabivahendi-
te soetamisel.»

Lisaks on EE Henri Arrase
teatel pakkunud abi, et aidata
vormistada Kirbits sotsiaaltee-
nuste n-ö kliendiks.

Tööõnnetus Kirbitsaga juh-
tus 70 aastat tagasi Ellamaa
energiarajooni turbatööstuses.
Eesti Energia on selle ettevõtte
õigusjärglane.

Tallinna stend tõmbas
Cannes`i messil
investorite tähelepanu

Ivo Karlep
ivo.karlep@tallinnlv.ee

~ Tallinn aitas kaasa mõel-
da, kuidas inimeste elu
nutikate lahendustega pare-
maks muuta.

Tallinn osales märtsi keskel
Prantsusmaal Cannes`is toi-
munud kinnisvarainvesteerin-
gute ja -turunduse messil MI-
PIM 2018. Mess tõi tänavu kok-
ku üle 26 000 kinnisvara, arhi-
tektuuri jakohaturunduse asja-
tundja, sh 5500 investorit roh-
kem kui sajast riigist üle maa-
ilma.

Tallinna ühisstendil näitasid
end teiste seas Tallinna Sadam,
Eesti Arhitektuurikeskus ja Es-
tateGuru. Külalistel oli võima-
lus osaleda loosis, mille auhin-
nad olid välja pannud Nordic
Aviation Group AS ja unikaalne
lugusid jutustav hotell Estoria.

Hea ettekujutuse külastaja-
te kodupaikadest annab loosi-
võitjate nimekiri.Estorias ööbi-
mise kahele võitsid Marco Mi-
belli Itaaliast ja Milan Mandic
Horvaatiast. Nordica lennupi-
letid said aga Kevin J.Brennan
NewYorgist ja Courtney Robin-
son Inglismaalt.

Hinnang 90 näitaja põhjal
Abilinnapea Aivar Riisalu

sõnul valmistas talle rõõmu,
et Financial Timesi välja anta-
va ajakirja fDi Magazine edeta-
belis «TulevikuEuroopa linnad
ja regioonid 2018/19» on Tal-
linn Euroopa keskmise suuru-
sega linnade seas ärisõbralik-
kuse kategoorias seitsmendal
kohal. «Seekordses edetabe-
lis tõstis ajakiri Tallinna puhul
esile eelkõige linna hea inves-
teerimispaigana,» lausus abi-
linnapea. «Ajakiri hindas muu-
hulgas investeeringute mahtu,
äritegevuse lihtsust, välisin-
vesteeringute tulemusena loo-
dud töökohtade arvu, kõrgteh-
noloogiliste ja teaduspõhis-
te ettevõtete hulka ja maksu-
keskkonda.»

Kokku võtab fDi edetabel ar-
vesse ligi 90 statistilist näitajat.
Võrreldakse enam kui 300 linna
ja 150 regiooni näitajaid. Ajaki-
ri on Tallinna varem ära mär-
kinud eri kategooriates kolmel
aastal. «Kõrge koht edetabe-
lis ei ole küll omaette eesmärk,

kuid annab olulise sõnumi et-
tevõtjatele ja investoritele lin-
na maine ja majanduskeskkon-
na kohta,» mainis Riisalu.

Võimalus tuleval
aastal osaleda

Messi raames toimus ka kin-
nine poliitikute ümarlaud tee-
mal «Inimkesksed linnad». Pea-
mised aruteluteemad seal olid
andmete rohkus ja oskamatus
neid täies mahus linna aren-
guks ära kasutada. Veel arutleti
selle üle, kuidas nutikate lahen-
duste kasutamisega inimes-
te elu paremaks muuta. Mär-

kimist väärib ka see, et arutleti,
kuidas valed linnaplaneerimise
otsused mõjuvad halvavalt ini-
meste närvisüsteemile.

«Soovitan kõigil ettevõte-
tel, kes tahavad messile minna,
meiega ühendust võtta,»kutsus
abilinnapea Riisalu firmasid
järgmisel korral kaasa lööma.
Tänavu esindas Tallinna kuus
firmat ja Riisalu avaldas loo-
tust, et järgmiselaastal saab see
number olema vähemalt kolm
korda suurem. «Eks me kahtle-
sime algul ka, kas üldse tasub
sinna Cannes´i festivalile oma
väljapanekuga minna,» rää-

kis Riisalu. «Aga nüüd on mul-
le küll päevaselge, et me pea-
me sinna tuleval aastal mine-
ma palju suurema esindusega

ning nuputama välja jälle mi-
dagi võimsat, mis meid teistest
eristaks. Kuna Eesti ettevõtted
pole suured, siis on ühisel sten-
dil suurele messile minek täies-
ti mõistlik tegevus. Igati õigus-
tatud on ka see, et Eesti kõige
suurem omavalitsus paneb et-
tevõtmisele oma õla alla. Soo-
vime suurendadaTallinna tun-
tust ettevõtlus- ja investeeri-
mispaigana ning toetada ette-
võtjaid rahvusvahelistumisel ja
investeeringute leidmisel.»

Kõige rohkem osales mes-
sil Suurbritannia, Prantsuse ja
Saksa ettevõtteid.

«Vale linna-
planeerimine
mõjub halvasti
inimeste närvi-
süsteemile.»

Tallinna abilinnapea Aivar
Riisalu fDi Magazine’i
auhinda vastu võtmas.

Erakogu

Avalda arvamust Vana-Kalamaja tänava tuleviku kohta!
~ Elanikud saavad märt-
si lõpuni avaldada arvamust
Vana-Kalamaja tänava ja
Jaama platsi arhitektuuri-
võistluse võidutööle.

Oma arvamust saab aval-
dada aasta algul tutvustatud
mobiilirakenduse AvaLinn
kaudu. Rakenduse abil saab
tutvuda ideedega ning edasta-
da linnaplaneerijaile ettepa-
nekuid, poolehoidu või krii-
tikat. «Tahame mobiiliäpi ka-
sutusele võtta, et ideede sisu
jõuaks lihtsamini inimesteni
ning sellest saaks Tallinnas ar-
vamuste kogumise platvorm,»

selgitas abilinnapea Andrei
NovikovArhitektide eesmärk Kala-

Arhitektide eesmärk Kala-
maja peatänava kujundamisel
on tabada Kalamaja atmosfääri
ning anda sellele nägu, mis kõ-
netab nii kohalikke kui ka küla-
lisi. Keskmes on kohalik kogu-
kond ja elanike algatused. Sa-
mal ajal peab Kalamaja peatä-
nav väljendama ruumis olulisi
tulevikusuundi nagu jagamis-
majandus, säästlikkus ja loobu-
mine isiklikust autost. Arvesta-
da tuleb alternatiivsete liiku-
misviiside ning kohalike väär-
tustega nagu kasutatav mere-
rand ja Kalamaja atmosfäär. Et

soodustada tervislikku eluviisi,
tuleb tähtsaks pidada ka õues
viibimist ja sportimist.

Pärast andmekorjet analüü-
sivad linnaplaneerijad ettepa-
nekuid ning esitavad need pro-
jekteerijale. Tänav ja plats pro-
jekteeritakse tänavu ning neid
asutakse muutma järgmisel
aastal.

AvaLinna äpp on kasuta-
tav nii iOS kui ka Android op-
süsteemis ja see on tasuta alla-
laetav AppStore’i ja GooglePlay
poodides.

Lisainfo: http:/ /www.tallinn.
ee/est / avalinn/Jaama-plats-ja-
Vana- Kalamaj a- tanav

Kalamaja keskväljak arhitektuuribürooKavakava OÜ
nägemuses.

Tuuliku teel
algab remont
~ 2. aprillil algab Tuuliku teel
Kadaka tee ja Halla tänava
vahelise 500 m pikkuse lõigu
remont, lisaks uuendatakse
seal veetorustikku. Remondi
ajal on tänav võõrastele auto-
dele suletud, kuid kohalikud
elanikud pääsevad liikuma.
Rekonstrueeritav sõidutee
saab uue asfaldi, paaris-
numbritega majade küljele
tuleb 3 m laiune rattatee ja
vastasküljele 2 m laiune kõn-
nitee. Rajatakse sajuvete ka-
nalisatsioon. Ülekäigurajad
saavad erivalgustuse, künni-
sed ning lisaks braikivid
vaegnägijatele. Tänavale tu-
leb ka säästlik ja moodne
leedvalgustus. Linn andis AS
TREV-2 Grupile tee remon-
diks 1 140 000 eurot ja tänav
peab olema korras 31. juulil.

Linn maksab IT
kolledži tudengitele
stipendiumi
~ Tallinn lõi uue IT kolledži
tudengitele mõeldud stipen-
diumi ning annab selleks kok-
ku 5800 eurot aastas. IT sti-
pendiumi saajad selguvad kol-
ledži korraldataval avalikul
konkursil. Linn loodab, et uus
stipendium ärgitab tudengeid
osalema linnale huvipakkuva-
tes IT projektides või IT lahen-
duste väljatöötamisel ning kir-
jutama lõputööd, ainetööd või
kursusetööd Tallinna pakutud
või linnale huvipakkuval tee-
mal. Stipendiumi makstakse
aastas vähemalt kolmele ini-
mesele, kelle valib välja nelja-
liikmeline komisjon, kuhu
kuulub ka linna esindaja.

Aegna loodusmaja
ootab lapsi õppima
~ Algas taotluste vastuvõtt
Aegna loodusmaja õppeprog-
rammides osalemiseks. Loo-
dusmaja pakub õppeasutuste-
le kümmet loodusõppe prog-
rammi, mis on mõeldud lastele
ja noortele lasteaiaeast abitu-
rentideni. Õppepäeval saavad
nad vaadelda ja uurida loodust.
Kevadel ja sügisel toimuvad
valdavalt päevased õppeprog-
rammid, suvine aeg on aga
noorte-ja huvikeskuste laagri-
te päralt. Osalemissoovist saab
teatada ja infot leiab http://
www.tallinn.ee/est/Aegna-loo-
dusmaja-4 Tallinna lasteaiad
ja koolid saavad kasutada Aeg-
na loodusmaja tasuta. Loodus-
maja saab vabade kohtade jät-
kumisel broneerida 1. maini.
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INTERVJUU

Nädala mõtted OLEME TUNTUD VAID OHTLIKU
NAABRI PÄRAST?
Kui väike riik on tundmatu või tuntud ainult selle
poolest, et naaber tahab talle kohe-kohe kallale tun-

gida, siis on asi halb.

Ajakirjanik Anvar Samost
Äripäevas

TASUTA KONTSERT
«ROMANTILISED FANTAASIAD»
KESKRAAMATUKOGUS
Kontserdisari «Kammermuusikud linnas» jätkab
hooaega klaveriõhtuga «Romantilised fantaasiad».
Kontsert toimub keskraamatukogu (Estonia pst 8)
suures saalis teisipäeval, 27. märtsil kell 18. Natalja
Suharevitš Moskvast esitab Schumanni ja Medtneri
muusikat. Sissepääs tasuta, info kaie.viigipuu@tln.
lib.ee või tel 683 0913.

EUROOPA PALAV ÕNNITLUS PUTINILE

Ma olen alati öelnud, et positiivsed suhted EL-i ja Venemaa va-
hel on võtmetähtsusega meie kontinendi julgeolekule.

Euroopa komisjoni esimees Jean Claude
Junckeri õnnitlus Vladimir Putinile

PEAGI TULEB LIINILE
VIIMANE RETROTRAMM

27. märtsil kell 12 esitleb Tallinna Lin-
natranspordi AS Kadrioru Luigetiigi
naabruses viimast, kuuendat Kadrioru
trammiliini teenindama asuvat retrot-
rammi ERNST, mis on saanud oma
nime legendaarse diplomaadi ja Eesti
Vabariigi järjepidevuse kandja Ernst
Jaaksoni auks.

POSTIMEHE ÄMBER
Näiteks teeb Eesti suurima ajalehe toimetuses üks inimene vas-
tutustundetu «nalja». /…/ Teistel kolleegidel jääb see märkama-

ta ning sirp ja vasar jõuavadki trükki, vaenulik
sümbol illustreerimas teist kogukonda. Kõigil

on piinlik ja raske, kuid tuleb vabandust palu-
da ja nentida, et teeme vahel isegi väga ru-
malaid vigu.

Postmehe reporter Tiina Kaukvere

SKULTOR PETER CLODTI NÄITUS
RAHVUSRAAMATUKOGUS
Rahvusraamatukogu peanäitusesaalis (Tõnismägi 2) saab vaa-
data 2-14 aprillini tuntud skulptor Peter Clodti loomingu ülevaa-
tenäitust. Raamatukogu on avatud esmaspäevast reedeni kella
10-20ja laupäeviti 12-19

REAALKOOLI DIREKTOR: Me tahame olla maailmale parim kool!
• Viimase viie aastaga on toimunud suur muutus – eri valdkondade inimesed tulevad tundi oma ametist rääkima raha küsimata, sest töötajate järelkasvu on vaja.
~ «Ma arvan, et pingutama õppimise oskus on elus
väga oluline. Olümpiavõitjaks ei saa juka keegi nii, et
ei pinguta,» lausub Talllinna Reaalkooli direktor Ene
Saar, kelle juhitavaskoolis õpetatakse lastele näiteks
programmeerimist, ent samas on loobutud hinnete
panemisest. «Oluline on teada saada, kus on midagi
puudu, et siis saaks hakata asja edasi arendama. Sel
juhulei teki lastel ka omavahelist konkurentsi, et üks
on viieline ja teine kaheline.»

Kairi Ervald
kairi.ervald@tallinnlv.ee

Teie juhitavas koolis ei
panda enam hindeid. See
on omamoodi paradoks –

Reaalkooli pääsemiseks tu-
leb läbida konkurss, kus
lapsi hinnatakse, pärast
sissesaamist võib aga õpi-
lane mitu aastat nautida
üsna hinnete- ehk stressi-
vaba õppimist.

Alustasime kaheksa aastat
tagasi sellega, et esimeses nel-
jas klassis hindeid ei panda.
Kui aga mõelda aastatetaguse
aja peale, siiskui laps sai koolis
kolme ja seda ei seletatud lah-
ti, jäi talle täiesti arusaamatuks,
mida see hinne tähendas.Küsi-
mus on,kas sellineasi viib eda-
si – sestkui ma ei tea, mida ma
ei tea, ei oska ma ennastka pa-
randada. Oluline on ikka õpi-
last aidata ja seletada, kus tal
midagi arusaamatuks jäi.

Kui seda süsteemi ellu viia,
peaks see kindlasti olema enne
koolis väga hästi läbi mõeldud.
See, kuidas anda lapsevanema-
le tagasisidet, ja mismoodi õpe-
taja üldse seda teeb, on oluline.
Ka seda, kuidas laps ise püsti-
tab eesmärke ja kuidas ta teeb
seda koos vanemaga, on vaja
tegelikult õpetada.

Kas hindamine ongi üldi-
selt see, mis lapsele kõige
enam stressi tekitab? Aga
kuidas te siis tagasisidet
annate?

Mina nimetaksin seda mit-
te kujundavaks, vaid õppimist
toetavaks hindamiseks, mis ai-
tab õpilastel oluliselt rohkem
pinget maha võtta. Sel juhul ei
teki nii-öeldahindehirmu. See,
et laps, õpetaja ja ka lapseva-
nem saaks aru, et kõik kokku
on teekond, mida ei saa alusta-

da alles kaheksandast klassist,
vaid tuleb alustada juba esime-
sest, nõuab nii vanemate kui ka
õpetajate harimist. Oluline on
teada saada, kuskohas mul on
puudujääk, sest siis saan seda
lünka kõrvaldama asuda. Sel
juhul ei tekiks lastel ka oma-
vahelist konkurentsi, et see on
viieline ja see kaheline.

Mingil hetkel tuleb aga en-
dalt siiski küsida, mis on minu
tase, sest hariduses on ju keh-
testatud mingid standardid.
Ent tasemetöidki ei pea alati
numbriga hindama, võiks pan-
na kas või punkte, sest eesmärk
on mõõta ka õpioskusi. Lapsed
peavad õppima vastutama, me
ei tohi alati tahta nende eest
kõike ära otsustada. Hinnete
maailma mõtteviisi muutumi-
seni on veel väga pikk tee käia,
sest ka näiteks kuuenda klassi
lõpuks peaks ikkagi hinde pa-
nema, see on seadusega regu-
leeritud. Oluline on, kuidas
õpilane oma motivatsiooni
leiab ja mismoodi ta õpib
seda sõnastama.

Kuidas siis tekita-
da õpilases moti-
vatsiooni ja vä-
hendada koo-
listressi?

Eesmärki-
de püstita-
mise koh-
ta võin
tuuahea
näite.
Üks
meie
kooli
õpila-
ne istus
oma töö
taga ja ei
osanud kui-
dagi vastust
kirjutada.
Kui õpeta-

jaküsis, mis siis juhtus, et sa ei
oska, ja millise eesmärgi sa sel-
leks nädalaks omale püstitad,
vastas õpilane: ma soovisin, et
õpetaja oleks õnnelik, aga ma ei
tea, kas ma saan teha teid õn-
nelikuks. Õpetaja mõtles natu-
kene ja ütles, et said küll. Kui
me käisime suusamäel, siis sa
kukkusid seal päris palju, aga
ei virisenud mitte ühtegi kor-
da, seega tegid mindküll õnne-
likuks. Siit näeme, et tegelikult
pole lapse eesmärk saada näi-
teks 25 punkti matemaatikas.
Välised ja sisemised motivaato-
rid on erinevad.

Praegu ju arutatakse, mis on
tegelikult need 21. sajandi os-
kused, mida me lapsele koolist
kaasa andma peaks. Tihti öel-
dakse, et lapsed ei oska koo-
li lõpetades seda või teist, aga
me peame küsima, et miks nad
ei oska. Seda teekonda peame
käima üheskoos.

Lapse stressitaset mõjutab
näiteks ka see, kui vanematel
on kiire. Või ka see, kust saa-
dakse igapäevased
visuaalsed
kontak-
tid.

On need hüppavad ja karga-
vad pildid või rahulikud. Kas
me teeme nutiseadmes kiires-
ti ja kogu aeg palju klikke või
õpime end ka rutiinselt pingu-
tama, näiteks istume ja loeme
pool tundi.

Ma arvan, et pingutama õp-
pimise oskus on elus väga olu-
line, ka olümpiavõitjaks ei saa
keegi, kes ei pinguta.

Milliseid suuremaid uuen-
dusi olete Reaalkoolis veel
ette võtnud?

Kindlasti oleme edasi aren-
danud igasuguseid praktilisi te-
gevusi. Me teame, et aju töötab
tegelikult väga erinevatel ta-
sanditel. Oluli-
ne on see,
et

teoreetiline tegevus saaks kohe
ka praktikas läbi tehtud.

Uuendusena võiksvälja tuua
ka R-õppe meie algkoolis, mis
on unikaalne. See tähendab, et
algklassilastele õpetavad vane-
mate klasside õpetajad eri ai-
neid – loogikat, robootikat ja
programmeerimist, ka majan-
dust. See arendab lastel mitme-
suguseid oskusi. Kogu aine lõ-
peb aga algkoolis nn leiutajate
päevaga, kus vanemateklasside
õpilased käivad ka töid hinda-
mas, ja vahel haaratakse nende
projektidega kaasa vanemad.

Me püüame olla suur di-
giriik – kuidas teie e-kooli
arendate?

Uudsena võiks välja tuua
veel selle, et oleme alustanud
kõikidele kolmandatele klas-

sidele programmeerimis-
õpetuse andmisega.
Kaks aastat tagasi
nägime Londo-
nis infotehno-
loogia mes-
sil, kuidas Su-
urbritannia

pakkus väga eu-
fooriliselt välja,
et kõik suu-
remate koo-
lide algklas-
sid võiksid
sellega alus-
tada. Mõtle-
sime, et kui
nemad suuda-
vad, siis võiks
ka meie proo-
vida. Nüüd-
seks on meil
esimene proov
kolmandates
klassides teh-
tud. Seal tun-
nis on kohal
nii IT inime-
ne kui ka
klassiõpe-
taja, lap-

sed saavad vastavalt oma eale
eri asju lõimida – keelt, muusi-
kat jne.

Just sellest projektist päri-
neb huvitav tagasiside – nimelt
ütles üks kolmanda klassi tüd-
ruk, et pärast seda tundion neil
isaga kodus õhtuti ühine tege-
vus.

Eestis on praegu väga suur
robootikavaimustus, aga meie
oleme püüdnud siit edasi liiku-
da ja vaadata, kui palju tahaks
lapsed ka süvaprogrammeeri-
mist teha. Nii saame nad juba
praegu õigesse suunda juhti-
da. Kust need programmeeri-
jad ja insenerid siis kasvavad,
kui me ei alusta algusest! Näi-
teks ei suuda programmeeri-
ja eriti midagi teha, kui tal ei
ole matemaatilist analüüsi all.
Avastasin alles sel aastal, kui

suur puudus on meil
tegelikult analüü-

tikutest. IT koos-
neb tegelikult
ju väga erine-
vatest oskus-
test.

Tahate te oma teadmisi ka
teiste Tallinna koolidega ja-
gada?

Üks asi, mida me kindlas-
ti väga ootame, on Reaalkooli
juurdeehitus.Seal oleks reaal- ja
loodusainete kompetentsikes-
kus, kus lapsed saaksid prakti-
list tegevust arendada, ja mitte
ainult meie kooli õpilased, vaid
ka teised. Me
kõik teame,
et pal-
jud

tehnilised vahendid on ülikal-
lid ja ühelekoolile oleks see liig-
ne luksus. Kirjutasime koos nel-
jakooliga – meie kool, Südalin-
na kool, Kesklinna põhikool ja
Jakob Westholmi gümnaasium –

Innove projekti, et saaks kolme
aasta jooksul teha ühiselt füüsi-
ka, keemia ja bioloogia prakti-
lisi töid, aga ka vaadata, kuidas
saaks veel tõhusamalt praktili-
si tegevusi õpetada. See on uni-
kaalne projekt ja ühtlasi meie
panus hariduse edendamisse.
Me tahame olla maailma jaoks

parim kool!

GustavAdolfi kool lõ-
petas sisseastumis-

katsete tegemi-
se, kas ka teil

on see tule-
vikus ka-
vas?

Gustav
Adol-
fi güm-

naa-
sium

pi-
das

katsetest
loobumi-
se puhul
ilmselt sil-
mas seda-
gi, etka Ka-
lamaja piir-

konna lap-
sed peavad

kuhugi mah-
tuma. Kui keegi

maailmas leiutaks süs-
teemi, mis oleks tõesti

õiglane ja hea, oleks tore.
Aga kui meie ütleksime näi-

teks järgmiselaastal, et enam
sisseastumiskatseid ei tee, ei

lahendaks see probleemi. Tea-
des eesti inimese nutikust, ku-
jutan ette, et kui näiteks Pär-
nu maantee selle ja selle maja
sissekirjutusega pääseb Reaal-
kooli, kirjutaksid paljud en-
nast sinna ühe päeva jooksul

sisse ja sel juhul tekib ikkagi
küsimus, kuidas me nad kõik
kooli võtame. Mulle ka katsed
ei meeldi, aga ma ei näe prae-
gu ühtki paremat lahendust.
Samas ei tee me katsetel ette-
ütlust ega küsi korrutustabe-
lit, küll aga tahame näha lapse
mõtlemist ja aru saada, kas ta
oskaks ka näiteks rühmatööd
teha. See, kui laps loeb midagi
valesti või hääldab teistmoodi,
pole meile oluline.

Kas kõik lapsed peaksid
pürgima paari-kolme kesk-
linna kooli ja mida peaks
tegema, et vanematel ei te-
kiks sellist soovi?

Tegelikult peaks ju saama
kõikidest koolidest hea haridu-
se. Aga paraku ei saa, ja minu
meelest just sellega tegelema
peakski. Kui minu lapsed koo-
li läksid, siis nii suurt vahet ei
olnud. Minult on ka küsitud, et
kas ma klooniksin Reaalkooli,
kui saaksin, ja olen öelnud, et
see on võimatu, sest igakool on
oma näoga.

Teame ka, etkui on hea õpe-
tajaga, siis suudab ta koostöös
vanematega luua eelduse tub-
lide õpilastega kasvamiseks.
Ärme tulista nende pihta, kes
midagi teevad, vaid vaatame,
miks meil ei ole ühtlaselt häid
ja tugevaid koole.

Me võime öelda, et Eestis on
haruldaselt head PISA tulemu-
sed, aga kui harutame sellekoo-
liti lahti, siis selgub, et igal pool
ei ole need tulemused sugugi
nii head.Tallinnas on probleem
kindlasti ka see, et elanike arv
kasvab jakoolikohti napib.

Mis tuleks Eestis hariduse
vallas ära otsustada?

Kiiresti tuleks välja mõel-
da, mida teha, et head inime-
sed läheksid õpetajateks õppi-
ma. Soomes võeti ühel hetkel
kätte ja määrati õpetajatele sti-
pendium, sest saadi aru, et nii
on vaja. Sellega tõmmati head
inimesed kooli ja õpetajaamet
muutus populaarseks.

Samas on olnudka palju häid
algatusi. Mulle väga meeldis, kui
põhikooli lastele tehti koos va-
nematega töövarju päevi, et näi-
data lastele eri elukutseid. Olen
sellist asja ka Soomes näinud,
see töötab hästi. Mõte on see, et
tegelikult ei peakõik lapsed üld-

se gümnaasiumiharidust saa-
ma. Ka «Tagasi kooli» videotun-
nid on huvitav algatus.

Viimase viie aasta jooksul
on olnud väga lihtne kutsuda
endale tundi ükskõik mis elu-
valdkonna esindajaid, ja kee-
gi neist ei küsi, mis raha ta selle
eest saab. Erialaliidud pöördu-
vad ise kooli poole küsimuse-
ga, mis saab edasi, sest tööjõu-
turul on inimesi puudu ja aina
vähemaks neid jääb. On haka-
tud mõtlema, mida saaks koos
ära teha, et tulevikuski oleks
töötajaid.

Kui palju on erispetsialis-
tidele raha juurde andmine
kooli aidanud?

Sellest on kindlasti väga pal-
ju kasu olnud. Meie võtsime
just äsja tööle veel kaks täisko-
haga psühholoogi, sest senine
hakkas sügisel kooli olukorda
kaardistama ja leidis, et kuna
meil on suur kool, siis on ka
psühholooge juurde vaja. Veel
oleme pidanud mõtlema selle-
le, kuidas aidata andekaid. Sel-
lise asjaga Eestis veel väga pal-
ju ei tegelda.

Vaatasin just hiljuti, et In-
nove teeb uut uuringut, ja kui
sellesse süvenesin, sain tea-
da, et põhimõtteliselt küsitak-
se koolidelt HEV laste ja nõrka-
de laste kohta. Tegelikult vaja-
vad just andekad ja tublid lap-
sed toetamist ja tähelepanu,
ja meie kool otsib inimest, kes
sellega tegeleks. Sellise inime-
se leidmine pole aga kindlas-
ti lihtne.

Tekkimas on olukord, kus
koolidel on küll rohkem raha
erialaspetsialistide palkami-
seks, aga neid, kes oleksid pä-
devad sellel kohal töötama, ei
ole, vähemalt on neid väga ras-
ke leida.

«Leiutajate
päeval käivad

vanemate
klasside

õpilased töid
hindamas.»

Ene Saar mängib koos õpilastega ettevõtlusmängu,
mis õpetab majandamist ja
majandust. Svetlana

Aleksejeva

Palgatõus aitab ka õpetajate väärtust tõsta
Õpetajate tänavu keskmiselt 1380euroni
kerkiv palk on õigustatud, sest nende töö-
koormus kasvab pidevalt, leiab Ene Saar.
«On väga positiivne, et palk tõuseb,
sest ka õpetaja töökoormus on kasva-
nud, seda ei saa enam võrrelda paari-
kümne aasta tagusega,» selgitas direk-
tor. «Kui näiteks mõelda, et õpetaja peab igal
aastal läbi viima arenguvestluse 38 õpilasega, siis on selge,
et seda ei saa ära teha 15 minutiga. Kui ma tahan, et vest-
lus oleks kvaliteetne, tähendab see igaühega vähemalt tun-
niajast kohtumist ja seega peaaegu 40 lisatundi õpetajale.
Ma usun, et palgatõus aitab kaasa ka õpetaja väärtuse tõst-
misele,» lausus Saar. «Praegu on ootused õpetajatele pide-
valt kasvanud ja kui soovime, et koolis tehakse ka kujunda-
vat hindamist ja me ehitame õpilase arengut kaasavat hari-
dust, siis õpetaja ei saa lihtsalt tööle hinnet panna ja punkt.
Ma arvan, et tegelikult ei lahenda ka palgatõus kõiki prob-
leeme, meil peab olema üleüldse rohkem inimesi.»

Taani haridus jälgib,
et keegi ei jääks
hammasrataste vahele
~ Ene Saare sõnul pea-
me me kõik aru saama, et
vabadus tähendab tegeli-
kult kokkuleppeid. «Kas
on olemas vabakasvatus
või hoopis kasvatamatus?»
arutleb ta.

«Peame ka lapsevanemate-
na ennast kasvatama ja oma
mõtteviisi muuta püüdma,»
ütleb Saar. «Selles, et mõtteviisi
on raske muuta, mängib kind-
lasti oma rolli 50 aastat nõuko-
gude võimu. Me kõik igatsesi-
me väga vabadust, ja see ongi
normaalne, aga tegelikult on
vabadus juka korrastatud süs-
teemis toimimise viis. Võiks ka
küsida, kas on olemas vabakas-
vatus või hoopiskasvatamatus.
Tegelikult peavad meil kehti-
ma kindlad kokkulepped, mis
annaksid ka lastele vabama te-
gutsemisruumi. Sest kui lapsel

neidkokkuleppeid ei ole, siis ei
oska nadka käituda.»

Saare sõnul peaks haridus
olema poliitikaülene. «Hilju-
ti nägin Taanis haridusmude-
lit, kus tähelepanu oli pööratud
sellele, et mitte keegi ei jääks
hammasrataste vahele jakõiki-
dele oleksleitudkoht. Ka seal on
haridus mitmekesine, aga tea-
tud asjades onnadkindlalt kok-
ku leppinud – ja need on polii-
tikaülesed. Ka paljudele eesku-
jupakkuv Soome on oma järje-
pidevuses hoidnud kinni põhi-
väärtustest, mida ei muudeta.»

Saare sõnul peaks me Ees-
tis kindlasti kokku leppima, mil-
line on meie haridusstrateegia
jakuhu me soovime jõuda. «Sa-
muti peaks olemakokku lepitud
IT alase hariduse ühtsus. Praegu
üritatakse tükikesi kokku korja-
ta, agaoleks vaja teada, kuhu me
oma digipädevusega liigume.»

Saksa keele tund Taani koolis.
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Tallinna aguliplikast sirgus Eesti
läinud sajandi suurim luuletaja
• Luuletaja Marie Under oli kriitiline harimatuse, matslikkuse, rumaluse ja ülekohtu suhtes.
Ivo Karlep
ivo.karlep@tallinnlv.ee

~ Säilinud on Maire Unde-
ri kirjad kunstnik Ants Laik-
maale, milles ta selgitab
naiste õigusi ja võimalusi
ning väidab, et abikaasa on
talle kallale tulnud.

«Üks, mis on Underi pu-
hul kindlasti ära unustatud, on
tema sünnikoht,» vastas Unde-
ri ja Tuglase kirjanduskesku-
se muuseumi osakonnajuha-
taja Elle-Mari Talivee küsimu-
sele, kas on veel midagi, mil-
lest meie suure luuletaja puhul
pole räägitud ja mis on unus-
tusehõlma vajunud. Kassisa-
ba üks vanemaid maju Luise ja
Koidu tänava nurgal lammuta-
ti 1980ndatel, sest pärast Marie
Underi surma paguluses haka-
ti maja juurde luuletaja sünni-
ja surma-aastapäevadel ikka
rohkem ja rohkem lilli tooma.
«Tema sünnikoht tuleks siiski
ära tähistada, usun, et üsna pea
sedaka tehakse,» lausus Talivee
Underi homse 135. sünniaasta-
päeva eel. «Esialgu tuleks sinna
panna kas või üks tahvliga pink.
See meenutaks, millises miljöös
sirgus meie möödunud sajandi
kõige suurem luuletaja.»

Vilde õhutas eesti
keeles kirjutama

Hiljem elas Marie Under
mõnda aega Tõnismäel Tui tä-
navas, päris lähedal praeguse-
le rahvusraamatukogule, mil-
le kõrval seisab tema mälestus-
sammas. «Ta oli jah päris tavali-
ne Tallinna aguliplika, kes mui-
dugi ei teadnud, etkunagi muu-
tuvad tema luuleread rahva-
le tähtsaks rõõmus ja toeks hal-
badel aegadel,» rääkis Talivee.
«Marie vanemad kolisid pere-
ga HiiumaaltTallinna, sest algas
venestamine ja koolides sea-
ti sisse venekeelne õpetus ning
ilmselt ei osanud Marie isa Prii-
du Under nii palju vene keelt, et
koolijuhatajana jätkata.» Mui-
dugi võis ollaka nii, et ta ei taht-
nud selles keeles väikesi hiidla-
si õpetada. Küll aga õpetas isa
varakult lugema väikese Marie.
Lõbusa, laheda olemisega ning
hiiu nalja viskava haritud isa
mõju oli tütrele suur ja hinda-

matu. Isa oli see, kes avas väike-
sele Mariele maailma.

Üks Marie Underi eeskuju-
sid ja tema ellusuhtumise ku-
jundajaid oli Eduard Vilde, kes
nägi välja nagu Inglise dändi,
aga elas kaasa nõrgematele ja
neile, kes ülekohtuall kannata-
sid. Koolid olid 20. sajandi algu-
ses saksakeelsed, Mariegi hak-
kas oma esimesi luuletusi saksa
keeles paberile panema. «See
võis olla isegi mitte Ants Laik-
maa, nagu on kirjutatud, vaid
Eduard Vilde «süü», et Under
hakkas siiski eesti keeles luule-
tama,» lausus Talivee. Vilde kui
kompromissiturõhumisevasta-
ne kujundas noore neiu maail-
mapilti ja ellusuhtumist. «Vilde
peal hakkas Marie harjutama
ka seda südamete murdmise
kunsti,» mainis Talivee. Marie
ise olevat öelnud, etVilde poole
tõmbas teda vaimsus, aga oma
esimese abikaasa Carl Hackeri-
ga abiellus ta sellepärast, et too
oli ilus mees. Kuid nii nagu tä-
napäeval, ei saanudka tollal ilu
järgi kogu elu seada.

Meie esimeste emantsipee-
runud ja prantslasliku ellusuh-
tumisega naiste hulka kuulu-
nud Mariest ei saanud kada-
kasakslaste traditsioone järgi-
vat musterperenaist. Kirjan-
dusteadlane Sirje Kiin on kirju-
tanud Marie Underi seksuaal-
susest ja selle eest ka hurjuta-
da saanud, kuid see näitab, et

Under oli ellusuhtumiselt oma
ajast ees. «Sirje Kiini raamat on
seni parim, mis Underist kirju-
tatud, kuigi mõned asjad on ta
võib-ollaka ise tuletanud. Soo-
vitan seda lugeda,» ütles Tali-
vee.

Esimene abielu ilusa mehe-
ga ei kujunenud õnnelikuks.
Underi abikaasa ägestus sage-

li, kuna naisel olid temast nii
erinevad huvid. «Samas ei ta-
kistanud mees naisel pidamast
Tartu maantee sinise terrassi-
ga majas kirjanduslikku salongi
ja eikeelanud sealseidkooskäi-
mist. Oleks võinud jukohe kõik
austajad ukse taha tõsta,» ütles
Talivee.

Naiste õigused ja
vasakpoolsus

Marie oli verinoor, aga oo-
tas juba last. Lapseootust var-
jati tema vanemate eest ja see-
pärast kolisid noored Mosk-
vasse, kus laps ka sündis. Oma
õige sünnipäeva sai Underi va-
nem tütar teada alles siis, kui
leeri läks.

Siis tuli Marie Underi ellu –

ja jäigi sinna – temastkuus aas-
tat noorem Artur Adson. Noor-
mehele oli see väga sihikindel
kiindumus, millele Marie vii-
maks ka vastas. Alguses oli ta
siiski väga jahe või reserveeri-
tud. Võib-olla ka sellepärast, et
vahepeal, 1917. aastal kujune-
sid Marielpalavad suhted Siuru

rühmituse kaaslase Friedebert
Tuglasega. On säilinud Mai-
re Underikirjad Ants Laikmaa-
le, milles ta väga otseselt kirjel-
dab, millised on naiste õigused
ja võimalused. Põhjuseks asja-
olu, et Laikmaa heitis Underi-
le 1916. aastal ette, et too lahu-
tab oma abielu. Kirjades räägib
Under, kuidas abikaasa on talle
kallale tulnud, viidates ühtlasi
Euroopas tuntud naisõiguslu-
sele. Paraku on tegu ainult era-
kirjaga, mitte mõne artikliga,
mis oleks ehk laiemat tähelepa-
nu pälvinud.

«Siuru pahempoolse maa-
ilmavaatega kirjanike seas oli
Under vast isegi konservatiiv-
sema poole esindaja. Tuglas ja
teised olidpahempoolsed,» sel-
gitas Talivee.

Selline rõhumisevastane
meeleolu jõudis haripunkti
1905. aasta revolutsiooni laine-
harjal. Aga kui olid ära nähtud
kõik 1917. aasta sündmused ja
enamlaste vägivald, pöördusid
siurulased hoopis mõõduka-
male teele. See rühmitus ei ol-

nud muidugi poliitiline, kuigi
liikmed olid tollele ajale iseloo-
mulikult trotslikud ja seisid iga-
suguse ülekohtu vastu. «Underi
luules, Vabadussõja aegses Ve-
rivalla kogus tulevad väga sel-
gelt esile sõjavastased meele-
olud ja sotsiaalkriitiline luule,»
rääkis Talivee. Muu hulgas kõ-
neles Under seal Tallinna agu-
lilastest.

Tuglas elas pärast
Underi majas

Kui noor vabariik loodi, oli
Underi nimi kirjanike liidu ja
teiste organisatsioonide asuta-
jate hulgas. Ta oli aktiivne, toe-
tades noore vabariigi ülesehi-
tamist. Samas oli ta koos mõt-
tekaaslastega kriitiline tärkava
jõmluse, harimatuse, matslik-
kuse jarumaluse suhtes. «Siuru
liikumine pilas üldiselt mate-
riaalsust ja tühja mammona ta-
gaajamist ehk sellist maailma,
mis üritas end kunstile vastan-
dada,» selgitas Talivee.

«Nooruse luule on ikka täis
elujõudu ja armastust. Tähe-

lapanuväärne on Underi lem-
belüürika 20-30ndatest, mul-
le meeldib väga tema 1920nda-
te lõpu ballaadilooming,» ütles
Talivee. Näitena võib tuua Un-
deri read luuletusest «Sirelite
aegu»:

Taas tunnen tuksatavat noori
sooni:
on nagu mind mu õitsev veri
ehiks,
ah, eladaonimeliselthää!

Hiljem muutus Underi luu-
le sügavamaks ja paljud peavad
just seda aega tema tähetunniks.
«Muuseumis külalistega kokku
puutudes olen tähelepannud, et
väga palju osatakse peast Underi
armastusluulet, mille võib kokku
võttareaga: kuis võiksin magada,
kui armastan ma nõnda,» lausus
Talivee. «Ja teine väga populaar-
ne kogumik on Saksa ajal aval-
datud «Mureliku suuga». Seal on
näiteks «Sõduri ema» ja teised
sõjateemalised luuletused. Seal
kirjutab ta ka eestlaste Siberisse
viimisest 1941. aastal. Neid ridu
teatakse peast, kuigi tegu on pal-
jude värssidega pikkade luule-
tustega.»

Marie Under oli väga tund-
lik ühiskondlike asjade suhtes,
ja mida vanemaks ta sai, seda
sügavamaks tema maailma-
tunnetus paguluses muutus. Ta
unistas palju koju naasmisest
jakirjutas sellest oma luuletus-
tes, kuid tema põrm toodi Ra-
humäele alles mõne aasta eest.
«Pärast seda, kui Underi pere
maeti Rootsist ümber Rahu-
mäele, on suure luuletaja kal-
mul ikka ja jälle värsked lilled ja
põleb mõni küünal,» ütles Tali-
vee. «Under ei kao meie rahva
teadvusest mitte kuhugi.»

Endised siurulased Johan-
nes Vares Barbarus ja Johan-
nes Semper, kes olid okupeeri-
tud Eestis kõrgel kohal, leidsid
võimaluse lubada Tuglastel Ad-
soni-Underi majas elada. Kui-
dagi läks nii, et nad jäidki sin-
na elu lõpuni.

1970. aastal kirjutas Fride-
bert Tuglas Underile jaAdsoni-
le, et tema pole selle maja pe-
remees, aga on hoidnud nen-
de kodu. Vastuskirjas seisis, et
nad hindavad seda, et sõbrad
on nendekodu hoidnud.

«Marie
ei soovinud olla

kadakasakslaste
traditsioonide
järgi muster-
perenaine.»

Marie Under oli väga tundlik ühiskondlike asjade suhtes ja paguluses muutus tema
maailmatunnetus veelgi sügavamaks. Ta unistas palju koju naasmisest ja kirjutas sellest
oma luuletustes.

Marie Underit saab mälestada Rahumäe kalmistul
~ Eesti kõigi aegade sära-
vaimat luuletajat austatakse
tema 135. sünniaastapäeval
traditsioonilise mälestus-
hetkega Rahumäe kalmis-
tul.

27. märtsil kell 9.30 kogune-
takse surnuaia väravas ja liigu-

takse sealt üheskoos Underi pe-
rekonna hauaplatsile, et süüdata
küünlad. Seejärel oodatakse luu-
letaja austajaid hommikukohvi-
le tema endises kodus Nõmmel
Väikese Illimari 12, kus lühikese
luulekava Underi ja teistegi loo-
mest esitavad Ester Kuntu ja Ve-
ronika Kivisilla.

2016. aasta suvel toodi mitu
aastakümmet Rootsis paguluses
elanud Marie Underi, tema abi-
kaasa Artur Adsoni ja teiste pe-
reliikmete põrmud Eestisse, et
täita kaua võõrsil elanud luule-
taja viimane soov – saada mae-
tudkodumaa mulda. Nüüd puh-
kab perekond Rahumäe kalmis-

tul, jalutuskäigu kaugusel kuna-
gisestkodumajast.

Sünniaastapäeva mälestus-
hetkede tava algatas Underi ja
Tuglase kirjanduskeskuse muu-
seumiosakonna juhataja Elle-
Mari Talivee, kelle sõnul on vii-
masel aastal luuletaja sünni-
päevaga seotud veel üks tähele-

panuväärne seik. «Mullu sügisel
käis Underi majamuuseumis va-
nadaam, kes meenutas, kuidas
ta lapsena luuletajale sünnipäe-
vaks lumikellukesi tõi,» ütles Ta-
livee.

Mälestushommikul osalemi-
sest palutakse teatada utkk@
utkk.ee või tel 51911810.
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Esmaspäev 26.03.2018

07:00 TeTeVeke: Aleksei Turovski
lood (2011)*

07:30 Nädal+*
08:30 Kultuurimeeter*
09:00 Meistrite linn. Rätsepad (2011)
09:30 Majad ajas*
10:00 Nädal+*
11:00 Moisekatsi elohelü 2017*
11:30 Innovaatiline linn*
11:55 Pillimeeste klubi*
12:55 Hästi, Eesti!*
13:25 Info TV
15:50 Taevariik UFOdega (2016)
16:20 Maatriks*
17:00 Imeline Iisrael*
17:30 TeTeVeke lastele
18:00 TÄNA. Uudised

18:10 Ela Hästi!*
18:35 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 112/140
19:30 Terve tervis

Kõneleme südame
tervisest ja vereringega seotudprobleemidest. Saatejuht RiinaReiman.

20:00 TÄNA. Uudised
20:30 Täna maailmas
20:45 Tallinna liikluspilt
21:15 Naised, kes ei nuta

Kui loodussõbralik on
tänane Eesti? Stuudios
otsivad küsimusele vastust
zooloog ja looduskaitsja
Kaja Lotman, bioloog KaiKünnis-Beres ja veterinaar
Enel Niin. Videolõigus arutleb
tantsija PiaPikkor. Saatejuht
on Mari Torga.

22:00 TÄNA. Uudised (subtiitritega)
22:10 Särav täht (Suurbritannia,

Austraalia, Prantsusmaa,
2009)

00:05 TÄNA. Uudised*
00:35 Täna maailmas*
00:50 Info TV

Teisipäev 27.03.2018

07:00 TeTeVeke lastele*
07:30 TÄNA. Uudised*
08:00 Täna maailmas*
08:15 Tallinna liikluspilt*
08:45 TÄNA. Uudised (subtiitritega)*
09:00 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 112/140*
09:55 Terve tervis*
10:25 Naised, kes ei nuta*
11:10 Meelelahutajad*
11:45 Eesti vabaduse võti Rootsi

Kuningriigis*
12:15 Moisekatsi elohelü 2017*
12:45 Info TV
15:45 Visiitkaart*
16:15 Naised, kes ei nuta*
17:00 Terve tervis*
17:30 TeTeVeke lastele
18:00 TÄNA. Uudised
18:10 Tallinna liikluspilt*
18:35 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 113/140
19:30 Innovaatiline linn (2017)
20:00 TÄNA. Uudised
20:30 Täna maailmas
20:45 Mõtleme taas

Kas kohtuekspertiisi
tulemused on poliitiliselt mõ-jutatavad? Kuidas on võimalik,
et 100-aastaselvanakooli
inimesel on mõistus kohati
oluliselt selgem, kui meie
poliitilisel ja majanduslikul
eliidil? SaatejuhtAndres Raid.

21:30 Hannes Võrno 33 minutit

22:05 Otse kümnesse
23:05 TÄNA. Uudised (subtiitritega)
23:15 Kas tohib? (2015)

Kristiina Võsu on külas treener
Roman Gritsanjukil. Saade on
salvestatud 2015 a. oktoobris.

23:45 TÄNA. Uudised*
00:15 Täna maailmas*
00:30 Mõtleme taas*
01:15 Info TV

Teated detailplaneeringutest
Mustamäe Linnaosa Valitsus
annab teada, et 06.04.2018
kell 14:00 korraldab Musta-
mäe Linnaosa Valitsus A.H.
Tammsaare tee 135 esimese
korruse nõupidamiste ruu-
mis, Akadeemia tee 32b kin-
nistu detailplaneeringu ava-
liku väljapaneku (13.02 –

27.02.2018) järgse avaliku
arutelu.
Avaliku väljapaneku ajal esitas
Astlanda Arendus OÜ, Aka-
deemia tee 32b kinnistu de-
tailplaneeringule omapoolsed
ettepanekud ja pretensioonid.
Detailplaneeringu materjali-
dega saab tutvuda digitaalselt:
https://tpr.tallinn.ee/Detail-
Planning/Details/DP040620

Kolmapäe 28.03.2018

07:00 TeTeVeke lastele*
07:30 TÄNA. Uudised*
08:00 Täna maailmas*
08:15 Innovaatiline linn (2017)*
08:45 TÄNA. Uudised (subtiitritega)*
09:00 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 113/140*
09:55 Kas tohib? (2015)*
10:25 HannesVõrno 33 minutit*
11:00 Otse kümnesse*
12:00 OTSE: LV Pressikonverents
12:30 Mõtleme taas*
13:15 Info TV
15:10 HannesVõrno 33 minutit*
15:45 Otse kümnesse*
16:45 Mõtleme taas*
17:30 TeTeVeke lastele
18:00 TÄNA. Uudised
18:10 LV Pressikonverents*
18:35 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 114/140

19:30 Meedia keskpunkt
20:00 TÄNA. Uudised
20:30 Täna maailmas
20:45 Hästi, Eesti!
21:15 Dokumentaalfilm. Maailma

omanikud (Šveits, 2014)
Dokfilm näitab meile, kuidas
kauplejad majanduskasvust
kasu lõikavad ning kuidas nad
on ostnud kokku arengumaade
kaevandusi ja maavaldusi.

22:05 Ajurünnak Paneeldiskussioon
rahvuslusest.
“Rahvuslus” mõistena seostub
tänapäeval kergesti maru-
rahvuslusega, võõravihaga,.
Ajal, mil “multikultuursus”
on läänemaailmas “ainuõige
väärtus”, on sõna “rahvuslus”
üldsuses negatiivse
varjundiga. Moderaator on
Toomas Kask.

23:05 TÄNA. Uudised (subtiitritega)
23:15 Dokumentaalfilm. Lõikuspüha

(2015)*
23:50 Meedia keskpunkt*
00:20 TÄNA. Uudised*
00:50 Täna maailmas*
01:05 Info TV

valt põhjendada. Palume ühis-
pöördujatel hiljemalt 9.april-
liks.2018 saata teade aadres-
sile info@fin.ee ja seal märki-
da: kas nad jäävad oma vastu-
väidete juurde, loobuvad nen-
dest või soovivad enda är-
akuulamist suuliselt. Juhul,
kui ühispöördujad ei osale kir-
jalikus menetluses või ei loo-
bu vastuväidetest, siis peab
Rahandusministeerium nen-
de vastuväiteid ülesjäänuteks
ning annab nendele vastu-
väidetele kirjaliku seisukoha.
Käesoleva teate avaldamisega
loetakse see ühispöördujate-
le kättetoimetatuks tulenevalt
HMS §-st 31.

Kristiine Linnaosa Valitsus
avalikustab Mooni 73 kinnis-
tu detailplaneeringu 09.04-
23.04.2018.
Detailplaneeringu koostamise
eesmärk on elamumaa siht-
otstarbega Mooni 73 kinnis-
tule ehitusõiguse määrami-
ne 2 korruselise 4 korteriga
ridaelamu ehitamiseks.
Detailplaneeringus on lahen-
datud ala heakorrastus ja hal-
jastus, juurdepääsud, parki-
mine ning tehnovõrkudega va-
rustamine.
Materjalidega on võimalik tut-
vuda Tallinna Linnavalitsu-
se teenindusbüroos Vabaduse
väljak 7 ja Kristiine Linnaosa
Valitsuses Tulika 33b III korru-
se toas 301 tööajal ja planee-
ringute registris http://tpr.tal-
linn.ee/tpr/.

Neljapäev 29.03.2018

07:00 TeTeVeke lastele*
07:30 TÄNA. Uudised*
08:00 Täna maailmas*
08:15 Meediakeskpunkt*
08:45 TÄNA. Uudised (subtiitritega)*
09:00 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 114/140*
09:55 LV Pressikonverents*
10:25 Hästi, Eesti!*
10:55 Dokumentaalfilm. Maailma

omanikud (Šveits, 2014)*
11:45 Pillimeeste klubi*
12:45 Ajurünnak*
13:45 Info TV
15:00 Vintskapist soklini (2012)
15:30 Muuseumiroti arhiivist.Niguliste muuseum (2015)
16:00 Meedia keskpunkt*
16:30 Ajurünnak*
17:30 TeTeVeke lastele
18:00 TÄNA. Uudised
18:10 Innovaatiline linn (2017)*
18:35 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 115/140

19:30 Ela hästi!
20:00 TÄNA. Uudised
20:30 Täna maailmas
20:45 VisiitkaartSaade on

Haaberstist.
Linnaosavanem Marek
Jürgenson, linnaosakogu liige
ja kohalik elanik Pille Lill ning
ajaloolane Kalmer Mäeorg
tutvustavad selle paiga kõige
erinevamaid tahke. Saatejuht
on Hannula Lepp.

21:15 Kabinet
Andra Veidemann on külas
oma ametiaega lõpetaval
riigikontrolör Alar Karisel.
Saatesarja režissöör on
Andres Loorand, toimetaja
Heidi Tammar.

22:00 Tervisevõti. Dr ViktorVassiljev
22:35 TÄNA. Uudised (subtiitritega)
22:45 Otse kümnesse*
23:45 Tallinna liikluspilt*
00:10 TÄNA. Uudised*
00:40 Täna maailmas*
00:55 Info TV

Reede 30.03.2018

07:00 TeTeVeke lastele*
07:30 TÄNA. Uudised*
08:00 Täna maailmas*
08:15 Visiitkaart*
08:45 TÄNA. Uudised (subtiitritega)*
09:00 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 115/140*

09:55 Kabinet*
10:40 Tervisevõti. Dr Viktor Vassiljev*
11:15 Ela hästi!*
11:45 Taevariik UFOdega (2016)*
12:15 Dokumentaalfilm. Ookeanid

(Prantsusmaa,2009)
Ligi kaks kolmandikku Maa
pinnast on kaetud veega.
„Tiivulise rände" kaasautorid
JacquesPerrin ja Jacques
Cluzaud on püüdnud haarata
kogu Maad katvaid ookeane,
mis mängivad olulist ja pidevat
rolli inimese ajaloos ning
püsimajäämises. Sügavad ja
liigirikkad ookeanid on täis
müsteeriat ja ohte, mida see
film avastada püüabki.

13:55 Tallinna Kammerorkester
ja Toomas Vavilov. Doppio
Passione (2012)

15:10 Meistrite linn. Vitraažid (2011)
15:30 Kabinet*
16:15 Visiitkaart*
16:45 TeTeVeke: Heidi (Saksamaa,

Šveits, Lõuna-Aafrika, 2015)
18:35 Draamaseriaal. Saatuslikud

valed 116/140
19:30 Kultuurimeeter

Ideaali otsingud Aivazovskiga
Kadrioru lossis. Tallinnast
pärit Katja Novitskova
kõrgtehnoloogiline labürint
KUMUs. Saatejuht Eneken
Laugen.

20:00 Tudengifilm. Tosin küsimust
Eesti kohta. Laulu teekond

20:15 Birgitta festival 2016.
Reekviem… ja elu enne

21:50 JõuludVigalas (Eesti, 1980)
23:20 Kultuurimeeter*
23:50 Tallinna Kammerorkester

ja Toomas Vavilov. Doppio
Passione (2012)*

01:05 Info TV

Laupäev 31.03.2018

07:00 TeTeVeke: Heidi (Saksamaa,
Šveits, Lõuna-Aafrika, 2015)*

09:00 Draamaseriaal. Saatuslikud
valed 116/140*

10:00 Hästi, Eesti!*
10:30 Terve tervis*
11:00 Kultuurimeeter*
11:30 Kabinet*
12:15 Tudengifilm. Tosin küsimust

Eesti kohta. Laulu teekond

12:30 HannesVõrno 33 minutit*
13:05 Ajurünnak*
14:05 Jõulud Vigalas (Eesti, 1980)*
15:35 Muuseumiroti arhiivist.

Niguliste muuseum (2015)*
16:05 Visiitkaart*
16:35 Suuraastalõpukontsert.

J.S.Bach "Magnificat" es-duur
17:30 TeTeVeke lastele
18:00 TÄNA. Uudised
18:05 Ela hästi!*
18:30 EV 100.Teekond (2017)
19:00 Rändur. MajesteetlikVarssavi

Poolakad on uhked oma ajaloo
ja valitsejate üle. Jalutame
ringi Varssavi vanalinnas.
Külastame omaaegset juudi
getot ja ooperiteatrit. Saatejuht
Vambola Paavo.

19:30 Moisekatsi elohelü 2017
20:00 TÄNA. Uudised
20:20 Dokumentaalfilm. Kurjuse

kujunemine (2015) 10/10
Ajaloos on olnud palju
kurikuulsaid riigijuhte. Me
oleme näinud psühhopaate,
südametuid ideolooge,
korrumpeerunud valitsejaid,
ahneid, julmasid ja vahel
lausa hullumeelseid mehi,
kes on saavutanud oma riigis
võimu ning toonud rahvale
kohutavaid kannatusi. 10. osa:
Lugu Muammar Gaddafist
ja tema 42 aastat väldanud
hirmuvalitsusest.

21:10 Pimeduses 2/4 (BBC, 2016)
22:05 TÄNA. Uudised (subtiitritega)
22:10 Itaalia miniseriaal. Piir 2/2
00:00 Hästi, Eesti!*
00:30 Moisekatsi elohelü 2017*
01:00 TÄNA. Uudised*
01:20 Info TV

Pühapäev 1.04.2018

07:00 TeTeVeke lastele*
07:30 TÄNA. Uudised*
07:50 EV 100. Teekond (2017)*
08:20 Tervisevõti. Dr ViktorVassiljev*
08:55 TÄNA. Uudised (subtiitritega)*
09:00 Tallinna liikluspilt*
09:25 Hannes Võrno 33 minutit*
10:00 Moisekatsi elohelü 2017*
10:30 Dokumentaalfilm. Kurjuse

kujunemine (2015) 10/10*
11:20 Itaalia miniseriaal. Piir 2/2*
13:10 Naised, kes ei nuta*
14:00 Otse kümnesse*
15:00 Mõtleme taas*
15:45 Terve tervis*

16:15 EV 100. Inimese mõõde.
Kristiina Ehin

17:10 TeTeVeke: Aleksei Turovski
lood (2011)

17:40 Kultuurimeeter*
18:10 EV 100. Teekond (2017)*

Saatekülaliseks on luuletaja
Ave Alavainu.

18:40 Innovaatiline linn (2017)*
19:05 Pimeduses 2/4 (BBC, 2016)*
20:00 Nädal +

21:00 Rändur. Majesteetlik Varssavi*
21:30 E STuudio otsib retrovinti

26. detsembri Põlva Kultuuri-keskuses toimunud E STuudio
aastalõpukontserdil keerasid
E STuudio noortekoori ja
tütarlastekoori lauljad ning so-listid aastakümnete tagustele
"Horoskoobi" lauludele peale
mitu rõõmsat vinti. Lisaks
"Horoskoobile" otsiti üles
veel mitmed ajastule kohased
tuntud laulud. Režissöör Olev
Jaksi.

22:20 Värbamispäev (USA, 2014)
00:10 Nädal +*

01:10 Info TV

TV

Tallinna

Rannamõisa tee 50a ja 52c
kinnistute ja lähiala detail-
planeeringu esimesel ja tei-
sel avalikul väljapanekul ar-
vestamata jäetud vastuväide-
te ärakuulamise teade.
Rannamõisa tee 50a ja 52c
kinnistute ja lähiala detail-
planeeringu esimesel avali-
kul väljapanekul (20.07.2007
– 03.08.2007) ja teisel avali-
kul väljapanekul (09.07.2008 –

24.07.2008) esitati kolm arvu-
kate allkirjadega ühisavaldust.
Arvestades menetlusosaliste
arvu ja paljude kontaktandme-
te puudumist, korraldab järe-
levalvet teostav Rahandusmi-
nisteerium ühispöördujate är-
akuulamise kirjalikus menet-
luses. Uusi vastuväiteid esi-
tada ei saa, kuid ühispöördu-
jad võivad ühispöördumises
esitatud vastuväiteid täienda-

TALLINNA
TARBIJAÕIGUSTE PÄEV

27. MÄRTS 2018 | 11.00–16.30
EESTI RAHVUSRAAMATUKOGU SUUR SAAL

TÕNISMÄGI 2

13.00–13.30 Vaheaeg

SÜNKROONTÕLGE
VENE KEELDE

11.00–11.15 Avasõna
Aivar Riisalu, abilinnapea

13.30–14.15 Maksuvaba tulu arvestamise
praktilisi küsimusi.
Külli Külm-Kivistik, Maksu-jaTolliamet

11.15–12.15 Milliseid muudatusi tõi kaasa
01.01.2018 jõustunud korteriomandi-
ja korteriühistuseadus?
Evi Hindpere, Raid & Ko Kinnisvara-ja
Õigusbüroo; Kinnisvarakool

14.15–15.15 Minu raha – võimalused ja riskid.
Astrid Matsoo, Finantsinspektsioon

15.15–16.15 Andmekaitsest ja isiku õigustest.
Maarja Kirss,Andmekaitse
Inspektsioon

12.15–13.00 Ka internetikaubanduse
ostuparadiisis kehtivad reeglid.
Andres Sooniste,Tarbijakaitseamet

OSAVÕTT
TASUTA!

KASULIKUD NÕUANDED TARBIJALE JA KAUPLEJALE
Korraldaja: Tallinna Linnavalitsus | Info 640 4232 | www.tallinn.ee/tarbija
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Tallinn

Tartu noortekoori
aastapäeva kontsert
~ Pühapäeval, 15. aprillil kell 16
toimub Mustpeade maja Valges
saalis Tartu noortekoori 35. aasta-
päeva kontsert, kaasa teevad koori
vilistlased. Juhatavad Riho Leppoja,
Kadri Leppoja ja Markus Leppoja.
Pääsmed hinnaga 10 eurot on müü-
gil enne kontserti kohapeal.

Linnamuuseum ootab
lihavõtete perepäevale
~ 31. märtsil kella 12−15 saab Tal-
linna Vene muuseumis (Pikk 29a)
teha tutvust lihavõttetraditsioonide-
ga. Saab osaleda muuseumitunnis,
teejoomisel ja mängudes, räägitak-
se ruumi kaunistamisest, laua kat-
misest ja munade värvimisest, lap-
sed saavad meisterdada ja Neitsi-
torni pagarid on küpsetanud eht-
said lihavõttepirukaid. Muuseum on
avatud kella 10-18, otsimismäng
kella 12-15. Täispilet maksab 5,
sooduspilet 3 ja perepilet 10 eurot.
Info www.linnamuuseum.ee või tel
615 5199.

Noorte puhkpilliorkesterkutsub sünnipäevale

~ Eesti vanim üle-eestiline noor-
tekollektiiv, Eesti noorte puhkpilli-
orkester (ENPO) tähistab 8. aprillil
kell 14 Estonia kontserdisaalis
oma 45. tegutsemisaastat tasuta
kevadkontserdiga. Kaasa teevad
saksofonikvartett Quattro Quarti ja
orkestri solistid. Orkestrit juhata-
vad ENPO pikaaegsed dirigendid
Aavo Ots, Harry Illak ja Ott Kask.
Muu hulgas saab kuulata katkendit
helilooja Pärt Uusbergi uusimast
teosest.

ÜLESTÕUSMISPÜHADE
KONTSERT ROOTSI-MIHKLI
KIRIKUS
8. aprillil kell 18algab Rootsi-Mihkli kiri-
kus (Rüütli 9) The Soul Singersi ülestõus-
mispühade kontsert. Kavas eri maade vai-
mulikud laulud, kontserdi kunstiline juht ja
dirigent on Genri Tron. Piletid müügil Pile-
tilevis, info tel 5398 3295.

KINNISVARAFIRMADE LIIDU JUHT:
Linn on üürikortereid loonud elegantselt
~ Riik otsustas toetada omavalitsusi kõikjal üle Eesti üürikorteri-
te ehitamisel näiteks õpetajatele, ametnikele ja õdedele. Pealinn
küsis, kui palju muudavad turuhinnast soodsamad korterid kodu
leidmise lihtsamaks.

Abivajajaid ei tohi üksinda jätta
Eesti kinnisvarafirmade liidu tegevdirektor
Tõnis Rüütel
Soodsa üüriga eluasemete rajamine riigi poolt ei ole
halb mõte, kui see käib käsikäes töökohtade loomi-
sega. Väiksemates linnades ja maal pole väga kõrged
palgad ja sel juhul on odavad üürikorterid põhjendatud.
Mõnes suuremas linnas võivad aga palgad olla nii kõrged,
et inimesed jaksavad eluaseme eest turuhinda maksta. Sel
juhul ei ole mingeid eritingimusi vaja. Kindlasti ei tohi soodsamaid eluasemeid
ja üürikortereid rajada turusolkimise hinnaga. Tallinn on üüripindade loomi-
se küsimust seni päris elegantselt lahendanud. On ehitatud näiteks õpetajate
maja ja meditsiinitöötajate maja. Sellel tegevusel on sotsiaalne suunitlus. Abi-
vajajaid ei tohi kahtlemata üksinda jätta.

Eesti vajab üürimaju eakatele ja
puuetega inimestele
Ajakirjanik Tiina Kangro
Kogu maailmas on levinud nn iseseisva elu ja toetatud
elamise tüüpi majutusüksused. Riigi ja omavalitsus-
te rahastatud üürielamute rajamise programm võiks
siinkohal abiks olla, sest ehitusturg ei pruugi iseseis-
valt hakkama saada. Sellised elamud aitaksid pikemas
perspektiivis säästa sotsiaalkulutusi ja just see on Eestis
väga oluline. Liikumis-, nägemis- jm puuetega inimestel, samuti eakatel või-
maldaksid just nende vajadusi arvestavad üüripinnad elada võimalikult kaua
kalleid sotsiaalteenuseid vajamata. Omavalitsustelgi oleks sel juhul liht-
sam, poleks vaja abistada iga abivajajat tolle elupaigas. Korterid peaksid ole-
ma eri suurusega, et saaks elada üksi, perega või sõpradega. Rendipindu
on võimalik ka hõlpsasti vahetada. Kui sellised üüripinnad oleksid kättesaa-
davad üle Eesti, toetaks see lisaks tööhõivet. Eakad aga saaksid oma senise
elamispinna sobivate teenustega üürikorteri vastu vahetada.

Eesti komme,
et kõik on omanikud,
pole normaalne
Ettevõtja Kersti Kracht
Eestis on üürikortereid üldse vähe ja
ka arendajaid ei huvita nende ehita-
mine. Meil on ju komme, et kõik ta-
havad olla omanikud, mis tegeli-
kult ei ole normaalne. Üürikorterit
ei taheta ka sellepärast, et võrrel-
des sissetulekutega on üürid liiga
kõrged. Eesti inimesed kalkulee-
rivad, kas maksta pangalaenu
või korteriomanikule üüri. Tava-
liselt leitakse, et parem maks-
ta pangale, sest siis saab kuna-
gi korteri omale. Aga kui näiteks
maakohas ei jätku ettevõtjal töö-
käsi, siis ei pea riik hakkama et-
tevõtte juurde maja ehitama.
Küll aga võiks riik sel juhul
toetada, et ettevõtja saaks
oma töötajate elamispinna-
probleemi lahendada.

Üürimajad meelitaksid noori maale elama
Eesti üliõpilaste seltsi esimees Kristjan Silm
Kui vaadata üürituru olukorda läbi tudengi silmade,
siis on keeruline leida korterit, mille hind ja seisukord
oleksid tasakaalus ning mis vastaksid täiskoormusel
õppiva tudengi rahalistele võimalustele. Üürimajade
ehitamine omaks kindlasti positiivset efekti ennekõi-
ke maal ja väikelinnades, meelitades sinna elama edu-
meelseid ja aktiivseid noori, kes nõukaaegsetesse paneel-
elamutesse jm kolhoosikeskuste hoonetesse elama minna ei soovi. Vana on
lihtsalt vana, aga uued eluasemed suudaksid sinna ehk ka noori meelitada.

Nädal loomaaias
Linde, tirtse ja kilpkonni on tabanud beebibuum
~ Hüljeste pulmad on selleks kor-
raks läbi ja loivalistel söögiisu ta-
gasi tulnud.

Kurameerimiseks valmis saatür-
helmesfaasani kukk lehvitab kana-
keste võrgutamiseks oma värvikirevat
kurgualust nahavolti.

Kääbus- ja dekoratiivkanad on äre-
vil ja valmistuvad häälekalt sigimis-
hooajaks. Idakured nokitsevad pesa
ehitada. Esimesed munad kitsas tal-
vemajas ära lõhkunud neitsikured
aga munesid kevade alguse puhul uue
muna.

Kaameraga väljapanekus elavad
hiid-merikotkad tabati paaritumas
ning emalind peaks õige pea munele
asuma.

Troopikamajas on koorunud esi-
mesed pisikesed kõrbetirtsud. Paksu-
nahaliste majas aga koorus kesknä-
dalal pontsakas, koguni 19 g kaalu-
nud Kesk-Aasia kilpkonna pojuke, kes
sai nimeks Björn-Pent. Hüljeste pul-
mad on selleks korraks läbi ja loivalis-
tel söögiisu tagasi tulnud.

Kullimäel elav kassikakupaar ko-
liti teise ekspositsiooni, nende endi-
se elupaiga sai endale noor vöötkaku-

paar. Loomaaia veterinaarid opereeri-
sid kährikkoeral rasvkoe kasvajat, mis
juba looma liikumist takistama kip-
pus.

Sõralistele tehti rutiinset sõrgade
värkimist. Neljapäeval sõitsid kolm
emast naaritsat Hispaaniasse ja paar
naaritsaid Prantsusmaale, et sealsetes
paljunduskeskustes naaritsate sugu
edasi kanda.

Üks naaritsapoiss rändab Soome
Ranuasse, ka sel nädalal jätkub loo-
made vedu.

Kesk-Aasia kilpkonn.
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«Mul saikõrini nendeinimestekirjutistest jamõtteavaldustest,kes teenivadleiba printsiibil–halbmüüb,hea

müübvähem,»põhjendabnäitleja jasaatejuhtJüri AarmaPealinnas, miks ta hakkaskoosArturRaidmetsagaTallinna TV-s tegemapositiivsetsaadet«Hästi,Eesti!».Nendesaatekülalised on hoopisinimesed,kes onkorda saatnudmidagi
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~ Tallinna perekonnaseisuame-tijuhatajaKarinKase sõnul oniive linnasolnudpositiivne alates2005.aastast. «Tallinnerinebsel-lepoolesttegelikultkoguvabarii-gist,»lisas Kask.
Ühe

positiivseiibe põhjustajananäeb Kask seda,etTallinnaelanik-kondainakasvab, jaseda justnoor-

teinimestearvel. «Tallinnasehitatak-sepaljukortereid jasiin onkapaljutöökohti, see on kindlasti üks põhjus,miksnoori inimesiTallinnasse juurde
tuleb.»Tallinnalinnonjubaaastaidmaks-
nudEesti Vabariigiaastapäevaks toe-tust paljulapselisteleperedele. 2017.aastal makstitoetust340perele, kusoli 1137 last. Tänavuon toetusesuu-

mõjutavadperekonnaplaneerimistka kõrgedkodukulud javäikepalk.»Loelk3
kodulehelt.
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